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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, senyors i senyores diputats i diputades.
Començam la sessió d'avui.

En primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Teresa Suárez per Carles Bona. 

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Pilar Carbonero substitueix el diputat Llorenç Pou. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Maria Ramon Substitueix Lluís Apesteguia. Gràcies.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Cristina Gómez substitueix Joana Gomila. 

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Rafel Nadal substitueix Mauricio Rovira. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Buenas tardes, Cristina Gil a Antoni Marí.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. 

Compareixença de la Sra. Consellera de Presidència i
Administracions Públiques per informar sobre el Projecte
de llei RGE núm. 15081/24, de pressuposts generals de la
comunitat autònoma de les Illes Balears per a l’any 2025.

L'ordre del dia consisteix en la compareixença de la
consellera de Presidència i Administracions Públiques per tal
d'explicar els pressuposts de la seva conselleria per a l'any
2025. 

Assisteix a la sessió la consellera de Presidència i
Administracions Públiques, la Sra. Antònia Maria Estarellas i
Torrens, acompanyada del seu del seu equip -anomenaré les
persones-: Sra. María José Bauzá Alonso, secretària general;
Sra. Elena Rubí Cano, directora general de Coordinació i
Transparència; Sra. Francisca Ramis i Pons, directora general
de Relacions Institucionals i Relacions amb el Parlament;
Antoni Mesquida Bauzá, director general de Funció Pública;
Sr. Pablo Gárriz Galván, director general d'Emergències i
Interior; Sra. Violeta Rodríguez Martínez, gerent de l’EBAP;
Sra. Aina Sureda Amorós, gerent de GEIBSAU; Sra. Marta
Cano Roig, gerent de FIBAE, Sra. Antònia Fornari Thomàs,
cap de Gabinet; Sra. Marta Sureda i Rotger, cap de Premsa; Sr.
Juan Carlos Saura, adjunt de Premsa, Sra. Raquel Sánchez
Collados, assessora tècnica. 

Té la paraula la Sra. Consellera de Presidència
d'Administracions Públiques per fer l'exposició oral sense límit
de temps. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bones tardes, senyors i
senyores diputats, senyores i senyors diputats, moltes gràcies
per l'assistència en aquesta compareixença, on explicaré a grans
trets el pressupost de la Conselleria de Presidència i
Administracions Públiques per a l'any 2025, el segon que
present des que som consellera de Presidència i
Administracions Públiques d’aquest govern.

Ha estat un any d'aprenentatge continu, de canvis,
d'adaptació i de nous reptes per a tot el meu equip i també per
a mi al front de la conselleria, però satisfets amb la feina feta i
preparats per afrontar un altre any amb uns nous comptes
centrats a atendre les principals necessitats dels ciutadans. Una
mostra d'això, com ja ha explicat el vicepresident i conseller
d’Economia, Antoni Costa, el Govern ha presentat per a 2025
els pressuposts més alts de la història, fins a 7.469 milions
d'euros. La xifra representa un augment de quasi 150 milions
d'euros en comparació amb l’aprovada per a l’exercici 2024. La
despesa en serveis públics puja en 200 milions, fins al 6.563, ja
que baixa la despesa financera, que és la destinada als bancs, en
50 milions. Invertir més en salut, en educació, 450 milions més
destinats a la despesa social. I augmentar la partida destinada
a l'habitatge, una de les principals preocupacions dels
ciutadans. 

Satisfeta perquè aquest govern reforça amb uns 8 milions
d'euros quelcom que preocupa molt la ciutadania d’avui, que és
la prevenció en els riscs d'emergència. Ho dic i ho repetiré,
continuam amb allò que hem dit que faríem, que no és altra
cosa que escoltar les demandes i les necessitats dels ciutadans. 

M'acompanyen a la compareixença tots els membres del
meu equip, al qual vull donar les gràcies per la seva dedicació
i la tasca que han dut a terme al llarg d'aquest primer any de
legislatura. En aquest sentit -com deia- vull expressar la meva
satisfacció per la previsió de despesa que avui presentam i que
respon a la predisposició d'aquest govern i d'aquesta conselleria
a reforçar els mecanismes de transparència i control, millorar
la prestació i la qualitat dels serveis públics, impulsar polítiques
i accions encaminades a crear unes illes més segures per als
nostres ciutadans, dotar l'administració dels recursos humans i
tècnics necessaris per al normal desenvolupament de les seves
funcions de manera eficaç i eficient, estimular la participació
ciutadana i la col·laboració amb els ajuntaments i la resta
d'administracions, així com enfortir els enllaços amb les nostres
comunitats balears a l'exterior. 

Ara procediré a explicar la previsió global de despesa de la
Conselleria de Presidència i Administracions Públiques i a
detallar les partides més importants i rellevants. 

El pressupost global de la Conselleria de Presidència i
Administracions Públiques per a l'any 2025 és de 117 milions,
117.887.821 milions per a l'any2025. A aquest pressupost se li
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han de sumar els 28 milions provinents de l'impost de turisme
sostenible, ITS, i 1.693.915 recollits en el fons de insularitat.
Cercam fons alternatives per dur a terme els projectes d'aquesta
conselleria, entre els quals vull destacar el de l'Escola Balear de
Seguretat Pública, que explicaré més endavant. 

Començaria per la partida de la Secretaria General de la
nostra conselleria, que és, en números rodons, de 54,5 milions
d'euros, el que suposa un increment de 3,4 milions d'euros. La
Secretaria General, com saben, s'encarrega de la Direcció i
Serveis Generals de la Conselleria de Presidència i, a més, té
com a missió impulsar, coordinar i prestar assistència als
òrgans de la conselleria i donar suport a la Presidència de les
Illes Balears i a la secretaria del Consell de Govern. En el
pressupost d'enguany hi ha inclosa la partida de personal,
també la transferència a l'Ens Públic de Radiotelevisió Pública
de les Illes Balears, que sumen, el que és la transferència cap a
aquests ens, 41.300.544 euros per fer front a la decidida aposta
per la producció pròpia i a la implementació de continguts
digitals i, en gran mesura, per fer front a la internalització
promesa de l'anterior govern i que s'ha fet efectiva durant
aquest primer any de legislatura del Govern de Marga Prohens.
Tot i que la Secretaria General s'ocupa de una part de gestió de
l'Ens Públic de Radiotelevisió, el seu pressupost serà donat a
conèixer per la direcció de l’ens en aquesta roda de
compareixences.

Vull esmentar l’impuls que des de la Secretaria General s'ha
donat durant aquest any 2024 a la delegació de protecció de
dades de l'administració territorial de la comunitat autònoma de
les Illes Balears. Hem aconseguit tramitar, per primera vegada
en la història de Balears, una regulació pionera en protecció de
dades personals a l'àmbit de l'administració pública, que servirà
per garantir la seguretat en el tractament de les dades personals,
el deure de l'administració quant a la custòdia i protecció
d’aquesta. Per aquest motiu, s'han impulsat tres decrets: el
decret pròpiament d'estructura de protecció, el decret pel qual
s'aprova la política de protecció de dades, que s’aprovarà en el
pròxim Consell de Govern, i el decret d'estructura de la
delegació de la protecció de dades, que permetrà que es tengui
una estructura de personal adequada per donar servei a tota la
nostra comunitat i que està en redacció. També tota aquesta
feina ha estat acompanyada d’una formació d'un curs de 30
hores als serveis jurídics i coordinadors de les diferents
conselleries.

D’aquesta secretaria general depenen també el pressupost
de manteniment i conservació de Marivent i, pel que fa a les
despeses, de l'àrea de Presidència.

Com a direccions generals, començaré per la Direcció
General de Coordinació i Transparència. El seu pressupost és
de 6.318.283 euros. Cal tenir present que durant aquest 2024 la
direcció general ha sofert canvis en la seva estructura, ja que el
departament de memòria democràtica ha passat a formar part
de la Direcció General de Relacions Institucionals i amb el
Parlament. 

Durant l'exercici pressupostari de 2025, l'actuació del
departament de coordinació tendrà un pressupost de 65.000
euros i se centra en la coordinació i la col·laboració entre les
diferents conselleries i els organismes que en depenen, així com

altres administracions, per efectuar el seguiment dels
compromisos del Govern i dels objectius de les actuacions que
es desenvolupin per assolir-los. 

El departament de Govern Obert i Transparència compta
amb un pressupost de 329.194 euros. Es promou una
administració transparent per contribuir a consolidar la
confiança en les institucions públiques. En aquesta matèria es
destinen 70.000 euros per a l'execució del contracte per al
manteniment de l'aplicació transparència.caib.es, i 20.000 euros
el conveni signat amb el Consejo de Transparencia per (...)
resolucions de les reclamacions de dret d'accés. També es
coordinen les actuacions en matèria de bon govern. Aquest
principi implica la gestió honesta, ètica i eficaç i, a més, el
compliment de les obligacions que posen els alts càrrecs, tant
la normativa com el codi ètic del Govern de les Illes Balears. 

En l'àmbit de la participació ciutadana, promourem la
implicació activa dels ciutadans en els processos de presa de
decisions. Això es realitza principalment a través del portal de
participació ciutadana, al que es destinaran 88.894 euros per a
la licitació d'un contracte per dissenyar una nova plataforma de
participació permanent. 

Finalment, el departament coordina la qualitat i l'impuls a
l'avaluació de les polítiques públiques, promovent la qualitat en
el servei públic. S'han recuperat les cartes de serveis després
d’onze anys sense ser actualitzades i gestionant a més les
queixes i els suggeriments. 

Un dels objectiu fonamental que ja vàrem anunciar per a
aquest 2025 és la reforma legislativa integral en les àrees de
transparència, participació ciutadana, bon Govern, qualitat i
avaluació. S'actualitza la normativa que ha quedat obsoleta,
s’harmonitza la regulació dispersa que existeix en aquests
àmbits, especialment pel que fa al bon Govern i a la integritat.
Ja s'ha presentat l'avantprojecte a consulta pública prèvia a la
Comissió Interdepartamental de Govern obert, a la Comissió
d'ètica pública, a la societat civil, als consells insulars i la
FELIB. Per tant, d'implicar totes les institucions en l'elaboració
del primer esborrany.

En matèria de comunicació institucional, aquesta direcció
general coordina la comunicació emesa per les diferents
conselleries, posant al seu abast les eines tecnològiques que
necessàries, amb una nova partida d'1.875.000 euros per
actualitzar l’eina d'emissió de comunicats de premsa, que ha
quedat obsoleta després de trenta anys d’ús, i és de vital
importància, ja que és un dels principals canals de comunicació
directes entre l'administració, els mitjans de comunicació i els
ciutadans. 

A continuació, parlaré del pressupost de la Direcció
General de Funció Pública, que serà de 5.231.455 euros. Com
ja saben, la major part del pressupost d'aquesta direcció general
es destina al personal de l'administració, una peça clau i
necessària perquè tots els serveis de la comunitat autònoma
funcionin, tot i que, en ocasions, la seva tasca passa una mica
desapercebuda o no se li dóna la importància que en realitat té.
Per tant, des d'aquí, coneixedora de primera mà de la necessitat
de comptar amb professionals dedicats a donar serveis als
ciutadans, el meu agraïment. 
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Aquests 2024 s'ha donat estructura a la Inspecció General
de Serveis i s'ha creat el canal de denúncies prevists a la Llei
2/2023, de 20 de febrer, reguladora de la protecció de les
persones que informen sobre infraccions normatives i de lluita
contra la corrupció, una eina clau per garantir els drets dels
treballadors i el deure de l'administració en pro de la lluita
contra la corrupció que ha de tenir la comunitat autònoma, però
que mai no s'havia regulat ni posat en marxa de manera efectiva
fins aquests 2024. 

Les principals partides més destacades quant a la gestió de
recursos són un projecte d'inversió, un projecte de millora i
modernització de la funció pública en 232.713,93 euros, al qual
s'ha fet un període d'ampliació de la seva execució que s'amplia
fins al 31 de desembre de 2026, aquest projecte inclou la
posada en marxa del IV Pla d'igualtat, que està previst aprovar
el pròxim mes de desembre. Una altra de les partides és també
un altre projecte d'inversió en 206.254,16, d'actualització de la
gestió de recursos humans a l'àmbit de l'administració de la
CAIB i del sector públic instrumental. 

Per altra banda, s'augmenta la partida destinada a salut i
prevenció dels riscs laborals en 109.253 euros amb l'objectiu
primordial de millorar les condicions de treball del personal al
servei de la CAIB, adquirint més equipaments sanitaris i tècnics
dels serveis o augmentant les proves complementàries (...),
entre altres. 

A més, és important també l'esforç que s'ha fet des de la
Direcció General de Funció Pública, juntament amb l'Escola
Balear d'Administració Pública, l'EBAP, apostant per mesures
per fer front a un dels grans problemes que existeixen a la
funció pública, la coneguda com a gran jubilació. Com es tracta
d'una feina conjunta i ja els he exposat les principals partides
de funció pública, parlaré ara de l'EBAP, l'Escola Balear
d'Administracions Públiques, que té la missió de millorar la
formació i la capacitació dels empleats públics de la comunitat
autònoma, i gestionar la selecció i provisió i la promoció
personal al servei de l'administració de la nostra comunitat. 

L'EBAP compta per a aquest 2025 amb un pressupost de
9.165.389 euros. Un dels seus principals objectius és el referent
a l'aposta per a la millora de la formació dels empleats de la
comunitat autònoma a través de la gestió dels fons finalistes
transferits per l’INAP. Enguany s'hi destinen un total d’1,8
milions per dur a terme diferents mesures. 

Vull remarcar que es continua amb el desenvolupament del
projecte pilot de relleu generacional, s'amplia l'oferta formativa
dels plans de formació general sectorial, autoaprenentatge i
millora de la qualitat de l'oferta formativa del personal directiu,
amb el desenvolupament de tallers pràctics i el reforç del
programa de mentoria, com a eina per al desenvolupament
professional i l'aprenentatge organitzatiu, en el qual s’hi destina
un import de 340.000 euros. 

Una de les grans novetats va ser generar un nous itineraris
formatius per tal d'aconseguir una millor professionalització
dels empleats públics. Durant aquest 2024 s'han dissenyat,
juntament amb la Direcció General de Funció Pública, uns
itineraris formatius de professionalització, a partir de març,
competencials, el 2025 s'iniciaran els itineraris formatius

d'especialització de les àrees de contractació pública,
secretariat i atenció a la ciutadania. Paral·lelament, s'iniciarà
l'anàlisi d’altres llocs transversals, com ara serveis jurídics o
personal, de manera que es vagi ampliant l'oferta formativa
durant aquesta legislatura.

Es continua amb el Pla de formació en llengua catalana per
un import de 152.700 euros. S'ha incrementat en 30.000 euros
més perquè es duran a terme més cursos del nivell B 2, perquè
són els més demandats. Es reactiva el Pla de formació en
llengües estrangeres, per un import de 200.000, i es posa en
marxa un pla d'adequació a les noves tecnologies per un import
de 210.000 euros. Com veuen l'aposta per la formació contínua
i la modernització de l'administració és un dels pilars de
l'EBAP, tot i que també som conscients que aquestes mesures
no són suficients per fer front, com els deia abans, a una greu
problemàtica: les moltes jubilacions que es produeixen i es
produiran en els anys vinents a la funció pública. És necessari
incentivar els més joves perquè formin part d’aquest relleu
generacional perquè necessitam garantir el bon funcionament
de l'administració. 

En aquest sentit, des de l'EBAP s'han elaborar les bases per
a les beques a joves opositors i s'ha creat un pressupost per a
aquest 2025 de 90.000 euros, que serviran per atorgar ajuts, per
promoure i fomentar la participació i l'esforç en les oposicions,
en els grups o subgrups amb més dificultats de cobertura de
l'administració de la comunitat autònoma i dels organismes
autònoms que en depenen. 

Per altra banda, el gran repte de l'EBAP és ampliar les
estratègies de formació i capacitació dels efectius dels cossos
d'emergència i seguretat de les Illes Balears, ja que s'han
detectat diverses mancances heretades pel que fa a la formació
dels agents. Una gran fita ha estat fixar el calendari del procés
unificat de Policia Local, el que permet que s'iniciïn en unes
dates sempre fixes i que, d'aquesta manera, els agents puguin
ser al carrer en començar la temporada d'estiu. Durant aquests
2024 s'han fet dos processos unificats, el que ha suposat posar
al carrer 236 policies locals gràcies al curs bàsic de capacitació.
Actualment es realitza el curs de capacitació de policies locals
a Mallorca i Menorca, que ja s'ha iniciat amb un nou calendari. 

A més, també s'han dut a terme cursos de formació bàsica
d'oficial de policia, que ha acabat amb 26 alumnes, i s'han
impulsat tres cursos per habilitar nous monitors de tir a les
quatre illes. I una gran novetat: per primera vegada el 2025, es
durà a terme un curs de cap de policia, pioner a tot l'Estat
espanyol, que va dirigit a aquells agents que figuren com a caps
de policia que no disposen de curs de capacitació per a la
categoria que ostenten. Això és fruit del treball de recopilació
i gestió d’objectius, continguts i competències, que ha estat
validat per diversos experts. 

També vull destacar l'impuls a la formació dirigida a les
agrupacions de voluntaris de Protecció Civil amb catorze
cursos de formació contínua a Mallorca, cinc a Menorca, set a
Eivissa i quatre a Formentera. Amb la finalitat de perllongar la
feina feta en aquest primer any, l’EBAP destina un total de
729.884 euros per a la formació d'efectius de Policia Local de
les Illes Balears, en concret, 145.000per al Pla de formació en
seguretat i emergències, 504.884 en cursos bàsics i capacitació
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d'altres categories, dels quals es preveu executar tres edicions
i dos més de cursos d'oficials de policia i sotainspector, i
80.000 al procés unificat massiu de policia en les seves
edicions sisena i setena. 

I precisament amb l'objectiu de continuar fomentant aquests
processos de formació i capacitació, des de l'EBAP, s’ha
treballat per aconseguir tenir unes instal·lacions dignes a
Menorca, concretament al Quarter de Santiago a Maó, on està
projectada la nova seu de l'EBAP on els alumnes puguin dur a
terme els cursos. Per això hi ha una partida reservada de 50.000
euros per al pagament de la llicència d'obres a l'Ajuntament de
Maó. 

D'una altra banda, és igualment remarcable l'esforç que
s'han fet des de l'EBAP per desembossar els processos selectius
de personal, aturats des de l'any 2019 i que, gràcies a la tasca
feta, en poc més de dos mesos s'haurà aconseguit acabar amb
el procés d'estabilització. 

Ja dins 2025 tenim previst que s'acabin la resta de cossos,
s'haurà acabat l’A1, A2 i C1 i tenim previst que a principis de
2025 s'hagi acabat ja tot el procés d'estabilització. De fet, vull
posar en relleu que s'han gestionat gairebé 20.000 sol·licituds
corresponents a 775 llocs entre personal funcionari, laboral i
personal de l'ATIB i d'aquestes 775 places convocades
d'estabilització, concurs de mèrits i d'oposició, s'han adjudicat
577 llocs. 

Ara és moment de parlar de pressupost de la Direcció
General de Relacions Institucionals i Relacions amb el
Parlament, que té un pressupost de 22.150.755 euros. Com
saben, la Direcció General de Relacions Institucionals i
Relacions amb el Parlament ha sofert canvis en la seva
estructura, ja que, s’hi ha adscrit el departament de Memòria
Democràtica, abans de la Direcció General de Coordinació i
Transparència.

El pressupost del Servei de Memòria per a l'any 2025 és de
755.022 euros, més l'import del fons que s'aprovi a la
conferència sectorial, que calculam que serà aproximadament
d'uns 125.000 euros, que -ja dic- desconeixem la partida exacta
fins que es reuneixi la conferència sectorial; i s'incorporaran
mitjançant la generació de crèdit en el moment oportú.
Destaquen d’aquests 755.022 euros, 695 estan destinats a dur
a terme les següents actuacions: una partida de mig milió és per
fer el projecte d'inversió d'un nou pla de fosses, com ja he
explicat en diferents ocasions; la resta, 190.000, van destinats
a altres projectes, com inhumació dels cossos trobats en plans
anteriors, la col·locació de les pedres de la memòria a diferents
municipis, l'adquisició i reforma d'una capella en el cementeri
d'Eivissa per a la inhumació dels cossos trobats a l'illa i altres
activitats complementàries. 

A part d’aquesta secció, la direcció general té un marcat
caràcter municipalista, que es veu reflectit en el repartiment del
fons de cooperació municipal, que lliura les compensacions
econòmiques destinades als ajuntaments i entitats locals
menors, que té una partida prevista de 16.473.620 euros, i
també l'atorgament d'una subvenció a la Federació d'Entitats
Locals de les Illes Balears, la FELIB, per ajudar al seu

funcionament com a organisme que representa els municipis de
Balears, per un import de 200.000 euros. 

Aquesta direcció general també contempla la organització
d'esdeveniments d'interès autonòmic, com és el Dia de les Illes
Balears, que també aquest any es veu incrementat en 270.290
euros, passant així a disposar per a l'organització dels actes de
la Diada de 2025d’un total de 782.290 euros.

S'està licitant un contracte administratiu de caràcter
pluriennal de 2025 a 2027, que suposa una simplificació dels
tràmits administratius i sobretot una millor qualitat en la imatge
i priorització dels productes locals i la cultura balear. Dins
aquest programa també s’inclouen les subvencions a les reials
acadèmies i a les federacions esportives. 

Una altra línia d'acció d'aquesta direcció general consisteix
a fomentar les relacions amb les cases regionals que
representen els residents d'altres comunitats autònomes a les
Illes Balears. L'objectiu és fomentar la participació de les cases
regionals en la vida de les Illes Balears, donant-los l'oportunitat
de promoure el coneixement de la seva cultura i gastronomia.
En aquest sentit, el Govern promou l'organització de fires
gastronòmiques i mostres culturals de les cases regionals amb
un pressupost que hem augmentat fins al 80.000 euros, un
augment necessari, ja que seran més les cases regionals que
s'incorporen, com són la casa regional de Cantàbria o la de
Navarra; a més es dóna continuat continuïtat a la trobada anual
de cases regionals que aquest govern ha recuperat i que
celebràrem el mes passat amb tots els integrants de les cases
que tenim a Balears. 

També de cara al exterior, aquesta direcció general té el
foment i les relacions amb les comunitats balears a l'exterior.
La partida destinada a la convocatòria anual de subvencions per
finançar les seves activitats de caire cultural, així com el
manteniment dels seus centres, ha augmentat aquest 2025 i ha
passat de 80.000 el 2023, a 126.000 el 2024 i a 166.000 per a
aquest 2025. 

A més, la Direcció General de Relacions Institucionals
treballa per dur a terme activitats amb aquestes comunitats
balears a l'exterior i es destina una partida de 30.000 euros per
a la creació d'una aplicació informàtica de registre electrònic,
una pàgina web, per conèixer i que es facin públics tots els
projectes que tenen les diferents cases balears arreu del món,
per donar-los visibilitat i posar en valor la gran tasca que fan
per mantenir vius els lligams amb les Illes a quilòmetres de
distància. Un d'aquests projectes, per exemple, és un llibre on
line sobre l'emigració balear. Es realitzarà una vegada que el
decret de desplegament de la Llei de comunitats balears a
l'exterior estigui aprovat a principi de l'any 2025.

Seguim ara a l’exterior, però en aquest cas per parlar d’un
altre dels principals objectius d'aquesta direcció general, que no
és altre que defensar els interessos de les Illes Balears davant
les institucions de la Unió Europea. Pel que fa a la partida total
destinada a la coordinació de l'acció exterior del Govern, és
d’1.286.660 euros. Entre les partides més destacades: 100.000
euros per a les activitats derivades de la presidència de
l'Euroregió, que ostentarà Balears des del febrer de 2025 i
durant dos anys, i per a altres jornades i esdeveniments;
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120.000 per fer front a les quotes anuals de les xarxes europees
en què el Govern de les Illes Balears participa en defensa dels
seus interessos davant Europa, com la Conferència de Regions
Perifèriques i Marítimes i l'Euroregió Pirineus Mediterrània de
la qual, com he dit, a partir del febrer ostentarem la
presidència; 100.000 euros per a les quatre beques de formació
en Unió Europea, per a quatre joves destinats a l'oficina de les
Illes Balears a Brussel·les. Aquí vull destacar que una aposta
més ha estat la creació de dos llocs de feina de manera
permanent, ocupats per personal funcionari, per tal de donar
continuïtat a la seva feina dins l’oficina ubicada a Brussel·les.
De fet, un dels principals objectius de la Direcció General de
Relacions Institucionals del Parlament ha estat sempre donar
impuls a una oficina que consideram estratègica i vital per
assolir el repte de posicionar -nos com un territori a la Unió
europea. Com ja he dit, a aquestes beques de quatre joves que
fan feina a l’oficina a Brussel·les durant dotze mesos, se'ls ha
sumat de manera permanent la plaça de dos funcionaris de
manera permanent.

Pas a parlar ara de la Fundació Illes Balears d'Acció
Exterior, la FIBAE, com a ens instrumental de la CAIB en
matèria d'acció exterior, el titular d'aquesta oficina de les Illes
Balears a Brussel·les. Això dóna lloc a despeses de lloguer i
funcionament. Per aquest motiu, des de la Direcció General de
Relacions Institucionals es transfereixen per a aquest 2025
461.728 cap a la FIBAE per fer front a les seves despeses. El
pressupost de la FIBAE per a aquest 2025 és d’1.120.147
euros. És un òrgan de suport i assistència tècnica que té com a
objectiu i directiu essencial impulsar, organitzar i coordinar les
activitats relacionades amb l'àmbit de la Unió Europea. 

També la FIBAE és un òrgan que dóna suport a les
direccions generals de Fons Europeus i de Relacions
Institucionals, per això era tan important donar impuls a una
fundació tan essencial que trobàrem buida de continguts i sense
iniciatives per dur-les a termes. Ara mateix i en matèria de la
Unió Europea, dóna suport amb el seguiment del Comitè
Europeu de les Regions o col·labora amb la gestió de la xarxa
Europe Direct a les Illes Balears per a la realització de diverses
activitats, com poden ser el Dia d'Europa, el Dia Europeu de les
Llengües o el Consell de les Illes Balears dels Moviments
Europeus.

Ara pas a una direcció general un poc distinta, que és la
d'Emergències i Interior, que els pressuposts que es destinen a
la gestió d'Emergències de la comunitat autònoma de les Illes
Balears, a les polítiques de prevenció i difusió en matèria
d'emergències, enguany hem augmentat el pressupost en més
d’1 milió d'euros, ja que el total destinat és de 30.588.925
euros, comptam el pressupost de la Direcció General
d’Emergències i Interior, que és de quasi 20 milions d’euros, el
de GEIBSAU, de l'empresa pública GEIBSAU, que és de 10
milions, i el provinent del Fons d'Insularitat, que és de 644.000
euros.

Un dels grans projectes destinats a millorar, com he dit al
principi, la formació i la capacitació dels nostres serveis
d'emergències, és el de l'Escola Balear de Seguretat Pública.
Aquest 2025 s'han pressupostat 644.000 euros a càrrec del Fons
d'Insularitat els quals permetran dur a terme la licitació per a la

redacció del projecte el qual està pressupostat en uns 24
milions.

Abans d'entrar a detallar les partides més importants, la
Direcció General d'Emergències i Interior, m'agradaria
remarcar que el repte de treballar per millorar en la prevenció
de les emergències no només és d'aquesta conselleria ni
d'aquesta direcció general, sinó que és un objectiu comú del
Govern de Marga Prohens i, per això, reforçam amb 8 milions
d'euros la prevenció d'emergències en aquest projecte de
pressupost per al 2025 des de les diferents conselleries, com ara
la d'Agricultura, Pesca i Medi Natural, apostam per l’impuls de
l'IBANAT; o la Conselleria de la Mar i del Cicle de l'Aigua,
amb polítiques específiques per a la neteja i millora de les
conques dels torrents a les nostres illes.

Pel que fa a la Direcció General d'Emergències i Interior
per a l'exercici 2025, té l'objectiu de desenvolupar eines
d'informació d’alerta primerenca i d’intervenció immediata
davant tot tipus d'emergències, així com millorar l'eficàcia del
sistema integral de gestió d'emergències, SEIB 112 i, per una
altra banda, dur accions formatives i informatives a la població
en la recerca de la màxima prevenció i autoprotecció possible.
En concret, pel que fa al departament d'Emergència, les
partides més destacades són: per una part, 250.000 euros en
vehicles de transport, atesa la imperiosa necessitat de la
renovació actual de la flota de vehicles d'emergències,
actualment la falta està antiquada i no disposa de vehicles que
permetin garantir i millorar les capacitats de desplegament
operatiu i les activitats de comunicació, coordinació,
comandament i control en qualsevol situació.

Vull destacar la partida destinada al Col·legi Oficial de
Psicòlegs, que s'augmenta a uns 56.094 euros, el que suposa un
augment (...) en un augment de la necessitat en aquest àmbit i,
com sabeu, es un servei que es presta a través de l’112 per al
suport a les famílies que han patit qualque desgràcia en un
accident o en la defunció d'un familiar.

La destinada a consolidar i mantenir unes eines i
instruments específics i controls i monitoratge en temps real del
risc d'inundació, mitjançant un sistema d'alerta primerenca,
RiscBal, per un import de 600.000 euros, ja que som conscients
que el nostre territori està cada cop més exposat a les
conseqüències dels fenòmens climatològics adversos, com les
inundacions.

La de 78.098 euros, per a la millora de les plataformes
informàtiques que permeten la gestió administrativa i de control
dels plans d'alta protecció.

I vull destacar una partida de 70.000 euros, en concepte de
comunicació i difusió, per establir un pla integral de divulgació
i sensibilització dirigit a la població i altres col·lectius vinculats
a l'àmbit de la Protecció Civil i de la gestió d'emergències, amb
l'objectiu de desenvolupar una adequada cultura dels riscs i de
l'autoprotecció.

Com veuen des de la Direcció General d’Emergències s’ha
posat molt d’èmfasi en la millora en matèria de prevenció, per
això, a banda de totes aquestes partides que els acab
d'esmentar, s'han començat a posar en marxa les revisions dels
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principals plans especials de protecció civil, el METEOBAL,
que no s'actualitzava des de l'any 2006, i l'INUNBAL, que no
estava revisat des del 2022. Des de la Direcció General
d'Emergències s’està pendent de la revisió i aprovació de les
Directrius d'elaboració dels plans especials del Ministeri
d’Interior per tal de dur a terme les actualitzacions dels plans
autonòmics: l'objectiu és que es tengui en compte el factor
d'insularitat, que actualment passa desapercebut en les actuals
redaccions del Pla en crear greus dificultats de gestió operativa
i una adequada avaluació dels riscs actuals. 

A més, es reforcen les sinergies amb l'AEMET per tal
d'afinar encara mes les eines de detecció primerenca quan es
preveuen alertes per meteorologia adversa amb incidència
sobre la població.

I també posam a disposició dels municipis per tal de tenir
unes illes més segures la redacció dels plans d'emergències
municipals, els PEMU, per això, les accions de conscienciació
de la direcció general també van destinades als ajuntaments, als
quals oferim, de fet ja ho fem, el nostre suport per tal de
garantir que, com més aviat millor, tots els municipis de les
Balears tenguin redactats i aprovats els seus PEMU, ja que
actualment només un 10% dels municipis de la CAIB disposen
d'aquest pla i són essencials i una peça fonamental per al
sistema de protecció civil de les nostres illes.

En matèria d'Interior, pel que fa a les actuacions de policies,
es preveu una partida total de 284.479 euros, que contempla, a
més de les despeses destinades al personal de l'ISPIB i les
dietes per als seus desplaçaments oportuns per atendre les
necessitats a totes les illes; s’hi inclouen els programes de
coordinació policial, l’execució del contracte d'elaboració del
Registre de policies locals i el projecte d'inversió destinat a
donar suport i material tècnic al programa Policia XPO Illes
Balears, aquest projecte té previst comptar amb una analista
informàtica interina del programa i un programador i un tècnic
de sistemes amb un encàrrec de gestió.

D'altra banda, cal tenir en compte que des de la direcció
general surt la partida destinada al Fons de Seguretat Pública,
que suma un total de 2.450.000 euros destinats al manteniment
de les policies locals de tots els municipis de les Illes Balears.
I es continua donant suport a les agrupacions de voluntaris de
Protecció Civil per a les quals es preveu una partida de 300.000
euros per a l'impuls i el suport a aquestes agrupacions de
voluntaris de Protecció Civil, atès el paper fonamental que
exerceixen dins el sistema autonòmic de protecció civil, així
com per fer front a aquelles necessitats que puguin sorgir al
llarg de l'any. 

Igualment, des de la Direcció General d'Emergències es té
una partida destinada a garantir el funcionament i
desenvolupament dels programes que té assignats l'empresa
pública Gestió d'Emergències de les Illes Balears, GEIBSAU,
que compta enguany amb un pressupost de 10.019.600 euros.
Precisament, i per mor de la importància que tenen les
agrupacions de voluntaris de Protecció Civil als seu municipis,
des d'aquesta empresa, des de GEIBSAU, també es destina una
partida de 160.000 euros, 10.000 més que l'any passat, per
impulsar-les i donar-les el suport que necessiten. De fet, si
sumam les partides destinades a la formació, millora i

modernització de les agrupacions, en total, des de la
Conselleria de Presidència i Administracions Públiques, es
destinen 460.000 euros a aquestes agrupacions. 

Una altra part del pressupost d'aquesta empresa, com dic,
Gestió Pública d’Emergències, aproximadament 1.700.000
euros s'emprarà per executar la reforma del nou edifici
d'emergències a Sa Coma d'Eivissa. Aquest és un projecte que
s'havia pressupostat en diverses ocasions per l'anterior govern,
que no s'havia acabat d’executar i que trobam primordial posar
en marxa, tot i la necessitat imperiosa de comptar amb
instal·lacions adequades a aquesta illa que, com ja sabem, això
les dimensiona sobretot els mesos d'estiu. I altres partides molt
necessàries són les destinades a millorar la seva  ciberseguretat,
ja que a l’112 es treballa amb dades personals i molt sensibles,
i a aquesta se li destina un import de 121.000 euros. També vull
destacar la gran tasca duta a terme pel que fa al tema de
personal, des de GEIBSAU s’ha aconseguit donar més
seguretat jurídica als seus treballadors duent a terme un procés
d'estabilització de la plantilla que ha suposat poder reduir la
temporalitat a l'empresa. Actualment GEIBSAU compta amb
una plantilla de 100 nous treballadors. Abans del procés
d'estabilització es comptava amb 10 persones fixes, 32 fixos
d'empreses, 68 treballadors amb contracte temporal. Amb
l'oferta pública d'estabilització es varen publicar, entre concurs
i concurs-oposició, 41 places, 36 d’aquestes, places de gestors
telefònics. Aquest procés d'estabilització ha finalitzat dins el
mes de febrer. 

A més, per tal de començar amb les taxes de reposició, per
donar més estabilitat a l'empresa i eliminar contractes de
naturalesa temporal, s'han convocat 17 llocs per torn lliure, 16
gestors telefònics amb un idioma i 1 cap de premsa, 7 llocs de
feina de promoció interna, 3 caps de sala i 4 supervisors.
L'objectiu per a enguany és el de publicar al BOIB les
convocatòries d’aquests processos selectius, per ser executats
durant el 2025, de fet, les convocatòries dels 16 gestors
telefònics ja han estat publicades al BOIB i ja estan en marxa
els processos de selecció que es duran a terme dins el 2025. Per
tant, una cop acabats tots aquests processos, l'empresa ja
comptarà amb un 80% de contractes de personal fix. 

Per acabar, voldria fer una referència a la Direcció General
de l'Advocacia de la comunitat autònoma, que està adscrita a la
Conselleria de Presidència i que exerceix les funcions de
representació i defensa en judici, d'assessorament jurídic del
Govern i que, seguint una línia continuista en el terreny
pressupostari, està dotada amb 3.789.296 euros. Des de la
Direcció General d’Advocacia s’ha fet i es continuarà fent una
aposta clara per la formació, una mostra n’és el conveni signat
amb la UIB el passat mes de setembre, que té una durada de
quatre anys, per oferir formació permanent en l'àmbit del dret
administratiu als empleats públics, per millorar el coneixement,
les capacitats i les competències dels treballadors i que
s’homologa a través de l'EBAP. Serveix per garantir la
formació i el perfeccionament del personal de l'administració,
per millorar la prestació de serveis públics i incrementar-ne
l'eficàcia i eficiència. 

També durant el 2025 es vol continuar amb la participació
en activitats de formació en col·laboració amb l’Il·lustre
Col·legi d'Advocats de les Illes Balears i altres entitats lligades
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al món jurídic. En aquest sentit, aquest any es donarà
continuïtat a l'aportació econòmica de 20.000 euros que la
comunitat autònoma, com a entitat fundadora, fa a la Fundació
del Col·legi d'Advocats de les Illes Balears. Aquest import
s'aplicarà a activitats d'interès comú per a les dues entitats
representats en el Patronat, com és l'edició de la revista jurídica
de les Illes Balears, que el proper mes de desembre veurà
publicada la seva edició 26, editada per Tirant lo Blanch.

I fins aquí la fotografia de les que són les principals partides
del pressupost de la Conselleria de Presidència, uns comptes
que s'adeqüen a les necessitats reals i que serviran per dur a
terme polítiques de canvi, de les quals es beneficiaran els
ciutadans. 

Moltes gràcies per la seva atenció i, a partir d'aquell
moment, rest a la seva disposició. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Estarellas. Ara els he de demanar si
volen la suspensió de la sessió per un temps màxim de 45
minuts per elaborar propostes o preguntes. Podem continuar?
Li vull demanar a la consellera de Presidència, Sra. Estarellas,
si contestarà individualment o globalment les intervencions. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Globalment.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé.. Per tant, passam al torn dels grups parlamentaris.
Per part del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra.
Suárez, per un temps màxim de deu minuts. 

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Moltes gràcies, presidenta, Moltes gràcies, consellera, i
moltes gràcies al seu equip per ser avui aquí a explicar-nos
aquest pressupost per a 2025. Jo li he de ser sincera, no?,
perquè quan vaig agafar la documentació del pressupost, tant
la memòria com la part numèrica, com que a més he estat
secretària general d'aquesta conselleria, l’agafava amb especial
atenció i tenia unes expectatives altes, precisament en el tema
d'emergències, entendrà que tot això que ens ha dut aquestes
setmanes fa que tenguem una especial atenció, perquè, a més,
hem d'entendre que les Illes Balears som una zona d'especial
risc. I aquest escalfament absurd de la Mediterrània ens està
duent d'una manera molt ràpida, canvis que pensàvem, jo
pensava quasi que jo no els veuria i de sobte ja són aquí.

Però, és clar, quan sentim la presidenta dir al Ple -i jo
m'alegr de sentir-li dir això, no?- que aquests esdeveniments
són fruit d'un canvi climàtic i que tenim una situació a la qual
ens hem d'afrontar, un s'alegra, compartesc absolutament
aquesta mirada. Però, clar, quan agafa els pressuposts, jo li he
de dir que la decepció per a mi ha estat absoluta, és a dir per a
mi són uns pressuposts -diria- de negacionistes del canvi
climàtic, perquè jo ho mirava dient: bé, alguna estratègia ens

diran, alguna nova acció, no?, alguna cosa que ens faci pensar
que entre tots, i amb l’ajuda també nostra, que amb això jo
estenc la mà claríssimament, poder tenir una, una capacitat
d'innovar al màxim, per d'una manera ràpida, començar a tenir
eines i recursos que ens permetien tenir major seguretat, que és
el que volen totes i tots. Però, és clar, per fer això necessitam
recursos econòmics. Al final, les polítiques públiques són
recursos. 

I resulta que vostè ens ha dit avui aquí, però també li vàrem
sentir al Sr. Costa, quan va fer la presentació del pressupost, era
com bravejar de pressupost de l’112 pujava un 10% i passava
de 8 milions a 10 milions d'euros. Clar, què passa, Sra.
Estarellas?, al final, els pressuposts, i això que jo sóc de lletres,
són una qüestió de sumar i restar. I això qualsevol ciutadà,
qualsevol persona que miri els pressuposts, tendrà la
informació mateixa que he tengut jo, perquè és pública i tots la
podem veure. Resulta que en aquest 2024, que hi ha un
pressupost de 8 milions d'euros, vostès mateixos als seus
documents diuen que es deixarà sense executar un 30%, això
són 2,5 milions d'euros damunt 8 que en aquest any 2024 no
s'hauran gastat a emergències. No serà que no hi hagi temes
sobre els quals posar recursos, no? Però, clar, aquests 2,5
milions, d’acord, ha passat el que sigui, no els hem pogut
gastar, sabem que a vegades la gestió dins les administracions
no és fàcil, i els posam a un calaix per incorporar-los l'any que
ve i tenir-los a disposició, perquè són aquí.

Però, clar, això el que fa és netejar la cara del pressupost de
2025, perquè resulta que el pressupost de 2025, si miram la
transferència que la conselleria fa a l’112, és una transferència
de 7.400.000, no de 10 milions. Els 2,5 milions que enguany,
2.588.000, quasi 2.600.000 que enguany no han gastat, ja
estaven pressupostats enguany, com es poden pressupostar dues
vegades seguides? I vostè em dirà, ja ho sé, això s'ha fet sempre
i es fa amb totes les empreses. I jo li compr això.

Clar, què passa? Que quan jo em pos a mirar la història,
perquè això realment és preocupant, perquè això s'hauria de ser
... dir, bé, dir que hi és als documents, per tant, això no
s'amaga, no? Jo no he vist cap exercici pressupostari en la
història de l’112 que hagi acabat amb un romanent de 2
milions, quasi 600.000 euros. No ho he vist, no ho he trobat. És
més, he mirat el darrer pressupost que va fer el pacte, el 2023,
el romanent del 22 va ser de 100.000 euros. Clar que es varen
ficar al pressupost inicial de l’112 de 2023, però si li llevam,
restem-li aquests 100.000 i facem la mateixa operació que
enguany. Doblers del calaix del 22, que no posarem al
pressupost del 23, què surt, Sra. Estarellas?, em surt que el
pressupost de 2023 és més alt que el de 2025, amb la que cau,
i mai millor dit. Clar, això a mi em preocupa, però em preocupa
per un tema de seguretat, d’imatge, de ... som una destinació
sostenible, i això tots ho tenim clar. Però també hem de ser una
destinació segura. Jo crec que la gent ha de poder venir aquí
sabent que tenim tots els mitjans posats damunt la taula en
qüestió de prevenció, que vostè ho deia. I em pot dir que hi ha
altres conselleries que estan fent inversions, i jo li alab aquestes
inversions, però la Conselleria de Presidència és la que
dirigeix, organitza i tira endavant totes les polítiques
d'emergències, i ara mateix la Conselleria de Presidència ha
d'estar a l'alçada. I jo crec, Sra. Estarellas, que hauria de
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demanar, de veritat, que li posin més pressupost aquí, perquè
això és absolutament insuficient.

Al final un diu, bé, anem a mirar la memòria, no?, i anam a
mirar la memòria a veure què s’hi exposa com a..., perquè tal
vegada les xifres de vegades són fredes i un diu, bé, mirem la
literatura de la memòria. Això que vostè ha dit, que el
pressupost de 2025 ha de servir per desenvolupar eines
d’informació, alerta primerenca, multirisc, intervenció
immediata davant els equips, bla, bla, bla, bla i la coordinació
d'accions, el literal de la memòria de 2024, perdoni, és que és
el literal de la memòria de 2023. Si això no creu que és perquè
ens quedi a tots els pèls de punta, apaga y vámonos. Perquè,
clar, si en la situació que tenim ara de coneixement del que està
passant no posam recursos diferents i idees diferents que les de
2023, que he de dir que eren millorables i érem nostres, però
segur que es podien fer coses millors, i que la memòria sigui
exactament la mateixa. A mi això m’ha enfonsat definitivament. 

Hi ha una altra cosa que aquí s'hi pot fer ais i uis, però les
xifres són les que són i les lletres són les que són, i vostè, bé,
almanco es podrien dedicar a revisar la memòria i posar les
coses que pensen fer, que no són les que surten aquí. És el
material que tenim i amb aquest feim feina. 

Clar, a la memòria parla que faran un estudi de creació d'un
consorci. He entès que era el de RiscBal perquè hi ha, a capítol
4 he vist una transferència que no diu el què, però que són
aquests 600.000 euros. M'agradaria que ens explicàs aquest
consorci, qui en formarà part, una mica quina serà la seva
funció i també demanar-li si creu que amb la situació que tenim
ara hem de crear més estructura o el que hauríem de fer seria
coordinar absolutament i dotar de recursos totes les que hi ha,
però bé, això ja m'ho explicarà.

La presidenta Prohens, i vostè també ho ha dit, va dir que
aprovarien ajudes per als ajuntaments per a l'elaboració dels
plans d'emergència. Vostè ho ha dit molt bé, només hi ha sis
ajuntaments en tota la comunitat autònoma que tenen aquests
plans. Al pressupost jo no he vist ni un euro per fer això. I la
FELIB justament ahir sortia en premsa que deia que es
necessitaven recursos econòmics, perquè no és un tema només
d'assessoria tècnica, i això és una notícia d'ahir i era la FELIB
que ho demanava. 

Una altra qüestió que em preocupa, 690.000 euros
d’Emergències, de la Direcció General, que han davallat, que
han davallat a la partida de despeses d’inversions de caràcter
immaterial. Clar, jo no sé si això que diu que faran, doncs, I+D
o qüestions innovadores i tal, amb quins doblers ho faran si el
que fan és perdre capacitat inversora dins la Direcció General
d'Emergències?

Bé, se m’han anat els deu minuts, però entendrà que mirant
tot això un es quedi preocupat. En tot cas, esper les seves
respostes sobre això i als cinc minuts faré un repàs de la resta
de preguntes que tenc.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Suárez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Ramon, per un temps de deu
minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies, Sra.
Consellera, i al seu equip per ser aquí i per donar-nos aquesta
pinzellada dels pressuposts o de l’inici dels pressuposts que en
seva tramitació parlamentària segur que podrem anar polint i
fent-hi aportacions. 

Ja ho vaig dir l'any passat, els pressuposts, al capdavall, són
una previsió de les polítiques que es volen dur a terme i el que
compta al final és la capacitat d’execució que puguin tenir, en
aquest cas, la conselleria per dur a terme allò que es va
proposar. 

Quan vostè deia que eren els pressuposts més elevats de la
història, i crec que a la gran majoria de conselleries, crec que
això sempre és una bona notícia que tenguem uns pressuposts
molts elevats per donar serveis públics a la ciutadania. I amb
això de l’execució, de la importància d'executar, perquè sí,
podem posar molts de doblers, però si després no els
utilitzam... ara la Sra. Suárez hi feia referència quant a les
emergències, i m'ha fet gràcia quan ha dit que la gent ha de
poder venir aquí i que siguin unes illes segures, i també per als
que hi vivim, que evidentment ..., a més, ara que estam
remoguts, com també expressaven, crec que és important
sobretot això. Crec que és important demanar més doblers, però
també executar el cent per cent de tot allò que ens proposam,
i més si és per prevenir. 

Mirant el Diari de Sessions de l'any passat, perquè també
volia veure quines eren les prioritats de la conselleria per veure
si s'havien executat o no, m'ha sobtat que un dels principals
projectes de legislatura que ens va dir era la Unitat
acceleradora de projectes, que havia de tenir un coordinador i
que havia de ser l'impulsor de tots els projectes que havia de fer
la CAIB. M'agradaria saber què ha passat, perquè just en el
moment que m'he connectat per veure l'esdevenir de la sessió
anterior, el portaveu del meu grup li demanava al vicepresident
què millor faria ell que no hagués fet vostè perquè aquesta
unitat se n'anàs a Vicepresidència, i era per saber que, tenint en
compte que era una de les apostes de la legislatura, què ha
passat perquè hagi partit a la Vicepresidència,  i que també em
pugui donar la resposta del vicepresident -no l'he sentida-, però
no sé si ha convençut el perquè del canvi.

Entrant ja més en els pressuposts, perquè també el temps és
limitat i hi ha moltes coses a comentar, primer, bé, he intentat
agrupar-ho per direccions generals també per dur un ordre, i a
la de Coordinació i Transparència tenia una pregunta, que he
vist que hi havia dues partides de memòria i entenc que
aquestes dues partides són a causa d’aquest canvi de direcció,
però bé, és per simplificar. El comentari és, les inversions era
el dubte que tenia, les ha anomenades, però si més no, crec que
és important destacar que vostè sempre ha dit que se seguiran
duent a terme les polítiques de memòria, tot i derogar en un
futur no molt llunyà la llei, però precisament -si no ho he mirat
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malament- sense tenir en compte aquella transferència que està
pendent del ministeri, aproximadament hi ha uns 300.000 euros
manco que l'any passat, i l'any passat ja també s'havien
pressupostat bastants d'euros manco en aquesta qüestió, la qual
cosa preveu que de cada vegada el pressupost és menys i es va
evidenciant la no aposta completa de les polítiques de memòria. 

M'ha fet, bé, no sé si dir gràcia, però sí que m'ha suposat
curiositat. Hi ha hagut un moment que explicava una cosa, no
em record quin títol era d’una simplificació de tràmits
administratius. Bé, he estat contenta, tenint en compte que
tenim en marxa un projecte de llei d'una -en teoria-
simplificació administrativa, que els meus dubtes tenc que
alguna cosa dels tants d'articles que hem anat parlant serveixi
per simplificar administrativament, però si més no, contenta
que hi hagi alguna part d’alguna conselleria que simplifiqui
tràmits administratius. 

I en aquesta mateixa direcció ha fet referència a
subvencions a federacions esportives. Ah!, per a la Diada,
d’acord, d’acord.

Un altre dubte de la partida, entenc que la partida d'acció
exterior és per al personal que s'ha contractat per dotar l'oficina
a Brussel·les. Va explicar que el 2024 també era una de les
prioritats de l’executiu posar en marxa aquesta qüestió. 

Quant a la Direcció General de Funció Pública, ha dit que
apostava per les mesures per fer front a la qüestió del tema de
les jubilacions, és una cosa que compartim i que ens hi hem de
posar, i en vàrem parlar en seu parlamentari fa unes setmanes,
però volem saber si tenien alguna cosa concreta per fer quant
a aquesta gran jubilació que pareix que els propers deu anys es
jubilaran el 50%, i a part d’apostar per mesures, si podia
concretar en termes concrets.

Enguany tendrà sort, almanco avui a la comissió, no li faran
incís temes de llengua, funció pública i tots també n’estarem
més contents perquè no hi ha el grup parlamentari que sempre
hi fa incís i així ens estalviarem segons quins comentaris. 

Crec que és important incidir, com deia la Sra. Suárez, en
el tema d’emergències. És ver que ara, malauradament, tots
estam més sensibles i colpits amb la qüestió. Les darreres
setmanes hem parlat també, quan vostè va comparèixer en seu
parlamentari, de la importància d'aquesta prevenció que hem de
ser capaços d'aconseguir, però crec que també és important i
estic contenta que dediquin esforços i doblers en la formació i
la informació cap a la ciutadania, perquè de cada vegada ens
trobarem amb situacions més complexes, més recurrents i d'una
envergadura malauradament més forta. I crec que el Govern de
les Illes Balears no ha d'escatimar recursos de prevenció,
d'actuació i de fer plans que puguin orientar, no sols a la
ciutadania, sinó als treballadors públics per saber en cada
moment què ens passa o què hem de fer i quines actuacions du
a terme. I faré incís, com també vaig fer a la seva
compareixença de fa unes setmanes, a la importància també de
dotar els municipis d'aquests recursos, perquè vostè deia que
els donarem suport, però quin suport?, tècnic?, perquè els
tècnics de la mateixa conselleria els ajudin a dur a terme
aquests plans?, els recursos econòmics per poder desenvolupar

els plans?, és per aclarir un poc el que seria aquesta, aquesta
ajuda.

També hem de ser conscients -i crec que ara em sortirà la
meva vena més municipalista, perquè ho he viscut de primera
mà moltes vegades- de la manca de recursos i efectius que
tenen els municipis petits. I també hem parlat molt del que
tenim ..., hem estat anys amb municipis petits sense policia
local al municipi, o amb plantilles que potser no s'adeqüin a la
necessitat del municipi, la qual cosa encara requereix d'un
esforç més important per ajudar a donar aquestes eines, aquests
recursos i aquests reforços als municipis, perquè hem de ser
conscients que són la primera porta on els ciutadans van a
tocar, és la primera porta, perquè és la més accessible i la que
tenen més a prop de ca seva, i crec que en aquest cas hem de
poder ajudar i donar més recursos en situacions com aquestes. 

I acab, moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de deu minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sra. Estarellas, per la seva
exposició. Bé, a mi el que també m'ha preocupat més és
l'absència de, com a mínim, un gest amb el tema dels plans
d'emergències municipals, perquè és un tema que ja és molt
recurrent. Ja en vam parlar quan vam estar comentant el tema
de la DANA de Menorca. Ara també òbviament s'ha vist
claríssim que és absolutament necessari, perquè si no tenim
aquests plans d'emergència municipals, a Menorca diem que
l’operació va anar bé, però ma dona és morta, no sé si m'explic.
Vostè pot acabar muntant un gran CECOP, pot tenir gent molt
bona dirigint l’112, però hi pot haver un món des d'aquí, i ja no
entre illes, ja sap que un dia en vam xerrar i, clar, la d'aterrar,
francament, crec que és coordinar a nivell local. A Menorca
són només vuit pobles, normalment, la Conselleria de
Cooperació Local del Consell Insular sol estar molt a tir per
poder fer una coordinació més que correcta i, si no, tenim la
FELIB també, no?, perquè entenc que la coordinació de
Mallorca potser és més complicada, però clar, tot i que és ver
que és un tema dels ajuntaments, la història ens demostra que
no seran capaços de fer-ho pel seu compte, l’històric ens ho ha
demostrat.

I si Ciutadella té un pla municipal d'emergències, és per les
festes de Sant Joan. No vull dir que no el tindríem, però és que
estic segura que no el tindríem si no hi hagués les festes de Sant
Joan on d'alguna manera els riscos es multipliquen de forma
estratosfèriques i no en queda d’altra. Però, clar, voldria saber,
no sé, què farem, què farem?, perquè si no hi ha una aposta
pressupostària, entenc que el tema està desaparegut. I és ver
que a vegades tampoc no importa un gran pressupost, perquè
tal vegada el que vostè potser hauria de fer és dedicar un grup
de feina, tipus mentoria, per fer el seguiment d'aquest tema ...,
perquè no ho arrancarem, eh?, n’estic convençudíssima. Bé, a
Eivissa m'imagín que és més senzill, seria similar a Menorca.
Entenc que a Mallorca és el més complex. 
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També voldria saber, amb el tema dels cossos municipals de
protecció civil, que també està molt lligat, quina és l'aposta de
la conselleria respecte d'aquests cossos, i si d'alguna manera hi
ha iniciada alguna línia de cooperació o la col·laboració amb
els consells insulars, perquè crec que seria la forma potser més
eficient de coordinar tots aquests cossos. 

Després, bé, li vull fer una pregunta que potser li sembla
anecdòtica, però per a nosaltres no ho és, que té a veure amb la
formació de policies locals. Per nosaltres no és petit detall que
rebi informació segons de qui ve aquesta formació. Jo ja he fet
la pregunta avui matí i voldria saber des d'un punt de vista del
que és l'Escola Balear d'Administració Pública, Sra. Consellera,
des del punt de vista que es donin formacions que siguin
homologables o, com a mínim, homologables. Per exemple, la
formació de bombers, que jo record que s’està donant, almanco
que es va donar a Menorca en col·laboració del Consell de
Mallorca, a través d'un caporal i de l'EBAP, totes les
formacions tenien un disseny que provenia de l'EBAP i si no
sorties d’aquell disseny, la formació estava homologada i, per
tant, diríem que era confiable, per dir-ho suaument, jo voldria
saber quin tipus de col·laboració té amb les necessitats
formatives dels cossos de policies locals. Clar, vostè ha dit que
està encantada de la vida amb aquesta formació que hi va haver
a Es Castell, i entenc que vostè no és la responsable de la
decisió que va prendre el batle, també ho entenc perfectament,
però bé, tal vegada si van enrere en formació, estaria bé a veure
una aposta per a aquesta formació.

I després li volia demanar, que potser és una pregunta, bé,
diuen que no hi ha preguntes beneites, que el que hi ha són
respostes beneites. Per tant, m'atreviré a fer-li la pregunta. No
sé si és per desconeixement, però la Fundació Illes Balears
d'Acció Exterior, que té aquí pressupostada -si no m'he
equivocat- en 452.162 euros, m'agradaria que si ens pot
explicar un poquet què fa aquesta fundació, perquè jo,
francament, ho desconec. 

I jo amb açò, ho tenc bé. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Gil, per un temps de deu minuts.

LA SRA. GIL I MEMBRADO: 

Gracias, presidenta. Buenas tardes. Gracias, consellera, y
gracias a todo el equipo de la conselleria por comparecer para
presentar a esta comisión parlamentaria el presupuesto de la
Conselleria de Presidencia y Administraciones Públicas para el
año 2025, unos presupuestos expansivos, acordes al
compromiso para seguir mejorando la vida de los ciudadanos
y de nuestra comunidad. 

El Govern de las Islas Baleares, como usted nos ha
expuesto, ha presentado para el 2025 los presupuestos más
altos de la historia, 7.469 millones de euros, superando lo
aprobado para el ejercicio 2024. 

Hablaremos en primer lugar de emergencias y seguridad,
porque hoy, lamentablemente, somos más conscientes que

nunca de la necesidad de inversión en emergencias. Así que
bienvenido resulta cualquier esfuerzo presupuestario en estas
áreas para que los ciudadanos de Baleares podamos estar más
seguros. Con ello se demuestra, una vez más, que el Gobierno
cumple con su palabra y escucha las demandas y las
necesidades de los ciudadanos y da respuesta. 

Me he referido a ello en primer lugar porque creo que ahora
mismo es la preocupación fundamental y no quiero perder la
oportunidad de recordar a todas las víctimas y a sus familias.
Se hace necesario, consellera, que se adopten todas las medidas
necesarias y tranquiliza conocer cuáles son las actuaciones que
se están llevando a cabo y las previstas, así como su dotación
presupuestaria. 

Nos ha hablado de la dotación para la Dirección General de
Emergencias, de acciones para desarrollar herramientas de
información, de alerta y de intervención inmediata, qué
necesarias resultan estas actuaciones ahora más que nunca. Es
un ejemplo, uno más, de que el Govern no solo es consciente
del cambio climático sino que también prevé la adopción de
medidas para mitigarlo. 

Es un acierto el énfasis a través de medidas presupuestarias
en materia de prevención, porque la situación dista mucho de
estar saneada si tenemos en cuenta que METEOBAL, a modo
de ejemplo, no se ha actualizado desde 2006. Agradecemos
desde este grupo parlamentario esas actuaciones porque nuestra
vida está en juego, y de ahí la necesidad igualmente de
respaldar a los ayuntamientos para la aprobación de sus planes
de emergencias municipales. Es un ejemplo, otro más, de que
el Govern no solo es consciente del cambio climático sino que
también prevé la adopción de medidas para mitigarlo. 

Importante también resulta el funcionamiento de los
programas asignados a la empresa de Gestión de Emergencias
de las Islas Baleares, GEIBSAU. En este ámbito al fin se
materializa la reforma del nuevo edificio de emergencias de Sa
Coma, en Ibiza. Ha tenido que llegar este govern para hacerlo
realidad. Resultan también necesarias medidas en
ciberseguridad. Y para este grupo es una satisfacción que sus
actuaciones hayan dado la seguridad jurídica necesaria a sus
trabajadores con el objetivo de reducir la temporalidad y llegar
a contar en un futuro próximo con un 80% de personal fijo. 

La dotación de fondos es necesaria para cumplir el
compromiso y la apuesta del Govern, como nos ha trasladado
en numerosas ocasiones, y también nos es grato escuchar que
al fin es un reto compartido y se incrementa en 8 millones la
prevención para emergencias en 2025 para consellerias
competentes para el impulso del IBANAT y para la limpieza y
mejora de las cuencas de los torrentes. 

Uno de los grandes proyectos de la conselleria que dirige
también es la creación de la Escuela de Seguridad Pública de
las Islas Baleares, y consideramos que será clave para impulsar
la formación y la capacitación de los cuerpos de seguridad. Es
vital la dotación de profesionales de seguridad y de
emergencias, como policías locales, bomberos, personal de
emergencias y de protección civil. Necesitamos sentirnos
seguros y por eso apoyamos cualquier decisión que implique
dotar a estas áreas de los fondos necesarios. 
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En cuanto al área de Coordinación y Transparencia, el
Grupo Popular confía en la apuesta por una administración
transparente, realmente necesitamos que el ciudadano confíe en
las instituciones públicas. Es necesario para ello la
coordinación de actuaciones en materia de buen gobierno. Para
ello también es necesario situar al ciudadano donde se merece,
en el centro de los procesos de toma de decisiones. Y
consideramos también muy interesante la mejora del portal de
participación ciudadana, ya que será una buena vía para ello. 

No deja de llamarnos la atención que en lo que a calidad y
evaluación de políticas públicas se refiere, las cartas de servicio
lleven once años sin ser actualizadas, lo que da muestra de un
interés nulo durante demasiado tiempo en la mejora y en la
calidad de los servicios públicos. Retomar el control y la
evaluación de calidad, situarlo donde se merece, acorde a la
necesidad que es acuciante en estos tiempos, requiere de un
ingente trabajo en las áreas de transparencia y participación
ciudadana, buen gobierno, calidad y evaluación. Requiere por
ello una modernización normativa y, consellera, le animamos
porque hay mucho trabajo, trabajo que ya se ha iniciado en su
conselleria a través del anteproyecto presentado a consulta
pública. 

En cuanto a Función Pública, el personal de la
administración es esencial para el funcionamiento de los
servicios públicos y, como grupo parlamentario, agradecemos
la labor de los servidores públicos, que no siempre es
agradecida. Uno de los problemas fundamentales es el esfuerzo
que tienen que realizar para mitigar los efectos de la jubilación
de los funcionarios. En este sentido, está muy relacionado
también con el EBAP. No es fácil incentivar a los jóvenes para
la preparación de oposiciones, pero necesitamos que lo hagan,
y uno de los frenos, además del esfuerzo y el compromiso que
requiere el estudio y la preparación, es el económico de
sufragar en ocasiones años de estudio. Incidimos en que nos
parece muy acertado presupuestar esos 90.000 euros para
fomentar la participación y el esfuerzo de nuestros jóvenes y
para que se incorporen a la Administración de la CAIB y a sus
organismos autónomos. 

Del presupuesto de 9.165.389 y las cifras que nos ha
trasladado, resulta claro el compromiso del Govern de las Islas
Baleares a través del EBAP también con la formación continua
y con la modernización de la administración, que es
fundamental. También de gran importancia son las medidas ya
iniciadas por la Conselleria para ampliar la formación y la
capacitación de fuerzas y cuerpos de emergencia y seguridad de
las Islas Baleares, así como la fijación del calendario del
proceso unificado de Policía Local para su selección y
capacitación y la culminación del proceso de estabilización. 

En cuanto a relaciones institucionales, las partidas
presupuestarias consideramos que contemplan los fondos
oportunos para llevar a cabo el firme compromiso de
cumplimiento y desarrollo de la Ley de fosas 10/2016, sobre
localización, identificación y recuperación de los restos. El
Govern se ha comprometido a seguir avanzando en la
elaboración de un censo de personas desaparecidas y de sus
familiares con el objeto de identificarlas y localizarlas, así
como todas las actuaciones que se están llevando a cabo y se
mantendrán. 

Desde su primera intervención, recién conformado el
Govern, usted apostaba por un modelo de gestión transparente,
honesto y responsable desde la aproximación, haciendo el
trabajo a pie de calle y cerca de los ciudadanos. De ahí que la
apuesta decidida fuera a favor del municipalismo, trabajando
codo con codo con los ayuntamientos y los consejos insulares.
Para materializar este compromiso consideramos que es
adecuado reparto de fondos de cooperación municipal y el
otorgamiento de una subvención a la Federación de Entidades
Locales de las Islas Baleares. 

El incremento presupuestario también para la celebración
del Día de las Islas Baleares, en las líneas de acción para
fomentar las relaciones con las casas regionales, el aumento de
fondos destinados a las comunidades de Baleares en el exterior
y una gran utilidad también el destino de fondos para la
creación de una página web para dar a conocer los proyectos de
casas alrededor del mundo y así darles visibilidad. 

Un tema también muy importante es el fortalecimiento de
las relaciones con la Unión Europea para defender los intereses
de las Islas Baleares. Para ello se realiza una asignación
presupuestaria que, además, garantiza la continuidad de la
acertada decisión en su día de recuperar la oficina de las Islas
Baleares en Bruselas, que ahora, además, se consolida con la
dotación de dos puestos de trabajo de personal funcionario con
su dotación presupuestaria y, además, continúa la previsión de
que jóvenes, en este momento van a ser cuatro, puedan disfrutar
a través de becas de la experiencia en la oficina. 

Una gran importancia también tiene la FIBAE, Fundación
de las Islas Baleares de Acción Exterior, que nace con el
objetivo, entre otros, de impulsar el acercamiento y la cohesión
de las Islas Baleares con la realidad europea y la mediterránea. 

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Gil. Té la paraula la Sra. Consellera de
Presidència i Administracions Públiques per fer la rèplica. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies a tots els
diputats per les seves aportacions. Jo del que estic més contenta
avui és que a la fi es parli d’emergències dins aquesta cambra,
cosa que no es va produir en el passat debat. 

Jo li volia dir, primer de tot, els pèls de punta els vaig tenir
jo quan vaig arribar a Emergències, ben de punta, però de punta
fins a dalt. És a dir, una direcció general amb vacants de les
places de tècnics d'emergència per tot, projectes d'emergències,
zero, no hi havia cap tipus de projecte. En això li he de donar
un poc de raó a la Sra. Gómez, no sabia ni cap on anava ni quin
era el projecte que tenia Emergències. S’arrossegaven els
pressuposts de l'any passat, vull recordar que es fan de manera
molt ràpida perquè acabes d'aterrar i ja has de començar a
elaborar un pressupost, per tant, no tens temps de ficant-hi.
S’arrossegaven partides que han estat depurades. I, bé, jo el
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pressupost de... de secció, bé, està clar que tothom té... igual de
decebuda puc dir que vaig quedar quan vaig veure tota la
situació que hi havia dins la Direcció General d'Emergències.

Primer de tot, ara els preocupa tot el que no els va
preocupar durant vuit anys, i em dol dir-ho. Ningú no sabia o
no estaven preocupats o no es volia posar damunt la taula el
que estava passant dins aquella direcció general, que esper ara
que el Sr. Gárriz, que també n’és un gran coneixedor perquè és
tècnic d’emergències de la casa, sigui capaç de reconduir-ho.

No els varen preocupar les places dels gestors de l’112 que
no eren capaços de consolidar-se, on es fa formació i resulta
que se’n van. No els va preocupar..., no ho sé, les instal·lacions
als barracons que té el personal de GEIBSAU, estan en
barracons -barracons-, així de clar, hi ha barracons a educació,
però hi ha barracons a emergències, també hi són. No els va
preocupar la falta d’aposta per la professionalització dels
tècnics d'emergències. No els va preocupar la vacant de la
plaça de cap de serveis en el tema... del que havia de fer tota
l’ordenació de plans, tampoc no els va preocupar. 

Per tant, jo no sé qui està més decebut. Només esper que tot
el que ha passat en aquest moment serveixi per a un abans i un
després, perquè ho dic amb el cor en la mà, ja no només pel que
ha passat a València, tots els que tenim gestió i responsabilitat
en el tema d'emergències no dormim més de dos vespres, és
així. I ara és un moment en què crec que tots hem d’aportar,
hem de fer un model on Menorca quedi tranquil·la que té els
recursos necessaris i una direcció, una direcció oportuna perquè
quan hi ha un problema a Menorca es pugui donar una resposta
immediata.

Jo no sé què dir-los, però, per començar, una escola de
seguretat pública..., a més, miri, miri què li dic perquè... jo a
vegades pens que els polítics pecam d’immediatesa, feim una
escola de seguretat pública que, segurament, jo o la veuré al
final o no la veuré, però m’és igual, crec que és un projecte
necessari on, precisament, tenim una cosa molt marcada, que
som quatre illes que configuren aquesta comunitat autònoma,
tenim un projecte, no només d’una escola de seguretat pública
per poder formar aquí -per poder formar aquí-, per poder tenir
gent formada en protecció civil, per poder tenir tècnics
d'emergència qualificats per al desenvolupament de les seves
feines. Tenim aquí una... no només això, un projecte per
dignificar les instal·lacions de l’112 al quarter de Son Banya,
un projecte de 23 milions d'euros, que li dic, d’acord, no estan
en aquests papers, reconec que això és una memòria, és una
memòria pressupostària, tampoc no és una memòria extensiva
d'objectius, hi ha molt a fer en emergències. És així.

Hem de fer una llei de seguretat pública en la qual vull i
m'agradaria perquè crec... també crec que som una consellera
que no faig decrets llei, faig una llei de seguretat pública que
passarà pel Parlament perquè vull el consens de tots els grups,
perquè hem de tenir continuïtat en el tema d'emergències. 

Sí, segurament podríem mirar l’execució, l'any passat es
varen pressupostar unes coses, no es varen...., però jo crec que
en aquests moments... crec que tenim l’oportunitat de fer
quelcom que ens demanen els ciutadans, i és fer un projecte que

ens satisfaci a tots, i en això m’agradaria comptar amb tots els
grups. 

A partir d'aquí, record que la principal feina de la Direcció
General, en aquest cas, d'Emergències és de coordinació, és de
coordinació. Jo no tenc una conselleria amb grans
infraestructures, tenc una conselleria a més, com vostè... a
vegades em consta perquè en aquest moment parlo d'acció... de
Balears a l'exterior i ara estic parlant d’Emergències. És una
conselleria un poc complexa, igual es trobaven també les
anteriors conselleres, no vull dir això, però és ver que és un poc
atípica, però he de dir que estic molt contenta que les pròximes
intervencions... que han passat per avui siguin precisament de
millores a la Direcció General d'Emergències.

I dic, elS PEMU, hi ha, per suposat, ja ho vaig dir, el gener
de 2024 vàrem tenir una reunió en el marc de la FELIB, que és
l'organisme municipal, que jo crec que és el més adequat,
perquè aquest govern té clar, com molt bé ha dit la Sra. Ramon,
que els municipis són la primera porta de tot, de tot. Per tant,
vaig tenir una reunió on en un primer moment vaig sortir com
enfadada -i vaig dir, crec que m'he enfadat-, perquè s'ha de
conscienciar que nosaltres podem coordinar molt bé
l’emergència, podem tenir uns centres de coordinació, molt bé,
però en tot moment la resta d'institucions han, per dir-ho de
qualque manera, d’executar els consells que puguem donar en
temes de prevenció i són els ajuntaments els que, com més clar
tenguin el que han de fer a un moment donat, molt millor per la
seguretat d'estar... 

Per tant, el PEMU que s'han fet fins ara, s'han fet..., encara
l’altre dia es va entregar el d’Eivissa, s'han fet en col·laboració
tècnica dels tècnics de... de la Direcció General d'Emergències,
però no hi ha cap problema. Hi ha una partida de 32.000 euros
-crec-, però si se vol i es vol apostar perquè es paguin els plans
de prevenció dins Secretaria General també tenim crèdit
suficient per poder dur a terme l'elaboració d’aquest PEMU.

Em pareix també rellevant que una altra de les cames més
importants d'aquesta direcció general és la divulgació, poder fer
divulgació. L’estrès, i em sap greu el director perquè ha tengut
una aterrada d'aquestes grosses, però, bé, a la vegada també em
dóna tranquil·litat, però una aterrada grossa, perquè fa dies que
només estam pendents si hem de suspendre escoles, si no hem
de suspendre escoles, si hem de fer, si no hem de fer... 

Hi ha molta feina, perquè la gent no té... fins ara no tenia
cultura del que és l'emergència. És ver que nosaltres empram
IG1, IG2, IG... que ningú no ho entén, la gent entén el taronja,
el verd... Hi ha molta feina a fer, per la qual cosa s'han
d'actualitzar també tots els plans, s'han d'actualitzar a la realitat
insular perquè totes les illes es puguin veure reflectides dins
aquest projecte d'emergència i s'ha d'acompanyar de molta
teràpia que..., jo vaig dir que m'agradaria que anàssim tots un
poc de la mà. 

No sé si li he contestat tot... Hi havia un romanent, és ver,
un romanent de GEIBSAU que es va arrossegant de 715.000
euros per a creació de noves places, que és aquest romanent
que es va executant d'una banda cap a l’altra. Eren unes places
que es varen crear el desembre de 2022 amb l’anterior govern,
amb 700.000 euros, i que, bé, es varen posar en marxa, hi va

 



798 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 38 / 12 de novembre de 2024 

haver el canvi de govern i es va paralitzar tot, perquè ens va
caure damunt... -això és estatal, ens poden ajudar també en
aquest tema- una taxa de reposició que ens impedeix la normal
taxa que es volia fer dins... i l’adequació, ja no només dels
gestors de (...), sinó del mateix personal de l'empresa. Això
crec que són batalles que crec que les hauríem de lliurar un poc
en tot, perquè no té cap sentit.

En aquests moments, estam lluitant... i esper també...
m’agradaria comptar amb la seva col·laboració perquè tots els
serveis de l’112 siguin considerat essencial i això ens ho han de
fer estatalment. Deman ajuda, nosaltres durem iniciatives a
través del Congrés, a través del Senat, i m'és igual, és que m'és
igual de qui parteix la iniciativa, m'és ben igual, però crec que
seria un punt important perquè ens podríem saltar el procés, a
part de dignificar la feina dels nostres gestors dins l’112, que en
un moment donat no... no els fidelitzam. No ho puc dir d'una
altra manera, no els fidelitzam perquè estan formant gent,
després se’n van, tenim un fixos que estam intentant estabilitzar
de tota manera, perquè són uns pocs els que aguanten el pes de
l’112, però necessitam que el personal cregui en el projecte,
pugui quedar i aquí deman... tothom que pugui tocar a la porta
de Madrid, en aquest cas, agrairia que se sumàs al fet.

MÉS, bé, m'ha parlat, Sra. Ramon, de memòria
democràtica. Memòria democràtica, jo vull dir que és un
projecte d’inversió. No va tant si la partida davalla o tal, sinó
en el que farem. El 2024 es varen abonar els estudis que donen
lloc a un altre pla,  ja està firmada la resolució i ara el que hem
de fer és..., bé, treure els lots a concurs i poder seguir dins els
plans d'exhumació que es fan, d'acord amb els estudis fets i dins
la comissió creada a aquest efecte, amb les entitats de memòria,
en aquest cas.

Per una altra part, m'ha parlat de la gran jubilació que ja en
vàrem tenir ocasió. El director general de Funció Pública té
encarregat un pla, que ha de fer de la mà dels sindicats, dels
agents socials, perquè jo crec que això passa també per sabem
quina és l'opinió dels agents en aquests moments. Crec que s'ha
de crear una mena de observatori, perquè li vaig dir, crec que
la gran jubilació és, a la vegada, no quedar-nos sense taxa de
gent jove que vegi atractiu l'accés a la funció pública, en el qual
es pot fer feina per millorar l'accés, llevar proves, etc., però
també una oportunitat de redefinició de les places que té la
funció pública i optimitzar aquelles que, en aquests moments,
de la mà de les noves tecnologies, poden donar un servei més
òptim. D'acord, com li deia, amb les tasques de comunicació,
perquè estam tots d'acord que s'ha de fer i que ens hi hem
d'implicar tots.

No sé qui m'ha demanat per la FIBAE, no sé si ha estat
vostè o Podem, ha estat Podem, ara si de cas li cont. El tema de
la Unitat acceleradora, efectivament, estava prevista a la
conselleria i, a més és ver que es va apuntar en aquesta
compareixença l'any passat, té més sentit que vagi de la mà de
l’oficina de projectes estratègics que en aquest cas està a la
Conselleria d'Economia. Es va començar a crear i dotar
l'estructura des de Presidència, però la veritat que ens
distorsionava molt, o havia de venir l’oficina de projectes
estratègic o era més lògic que anàs cap a Vicepresidència i
Economia, i jo crec que també pot ser un punt molt baix per

aconseguir executar més els pressuposts que ens arriben per als
projectes europeus. 

Ja li he dit, jo crec que hi ha molt per fer a Emergències,
tenim ..., ja ho va llançar també la presidenta, en ment fer la
Llei de seguretat pública, que ha d'emparar tots els elements
que actuen i que es coordinen dins Emergències, que esper que
pugui ser presentada en breu, ràpidament, per poder anar
incorporant les aportacions que es vulguin.

Quant a Podem, li puc dir que el director general s’ha
desplaçat ja dues vegades a Menorca, té l'encàrrec de mimar
Menorca, perquè crec que a Menorca, he de dir, durant anys,
crec que no sé de bombers, no sé molt bé quina és el projecte
que hi ha per a Menorca, com ens podem coordinar millor amb
els agents que actuen, potenciar Protecció Civil, o sigui, tenim
realment 460.000 euros dedicats a Protecció Civil, ha tengut
reunions amb les agrupacions de Protecció Civil que hi ha allà,
i jo crec que ara és una oportunitat també perquè les
agrupacions es troben que és gent gran que no té el relleu i en
aquests moments, crec que els joves també poden veure la
participació a les agrupacions com una oportunitat de fer
alguna cosa pel municipi que al final professional i amb la
formació que els puguem donar, ens poden millorar a tots com
a societat a l’hora de tenir una resposta damunt el terreny.

A partir d'aquí la FIBAE que vostè em demanava, la FIBAE
té un pressupost d’1,2 milions d'euros. Hi ha les memòries
penjades com a totes les fundacions, està dotada de personal,
una part important del personal dóna suport a fons europeus,
està adscrita, està cedida, per dir-ho de qualque manera, a Fons
Europeus per a la tramitació dels fons i, per una altra part, el
que fa principalment és donar l’Europe Direct, que és una altra
manera de fer tasques de conscienciació d'Europa, per exemple,
dins les escoles, es fa entre la direcció general i de la mà també
de la FIBAE, fa diferents accions, que hi han anat ja la
directora i la gerent, crec que varen anar a Eivissa, on es donen
a conèixer ... per dir alguna cosa, es fan accions formatives per
donar a conèixer als joves el que és Europa, per posar un
exemple. Té adscrita l’oficina de Brussel·les, el que fa és
oficina de Brussel·les, amb aquest suport de la FIBAE és molt,
perquè es fan des de quan es desplacen consellers, que també
es poden desplaçar qualsevol de vostès, i utilitzar l’oficina que
tenim allà per anar a fer qualsevol actuació dins Brussel·les.
Tenen el suport de tota la oficina. Es fa, envien butlletins,
s'organitzen agendes i tot això es fa gràcies al suport que tenen
de poder comptar amb una oficina oberta que abans varen posar
en marxa els becaris, però els becaris, és per un tema de
formació, que reconec que fan una feinada, que haurien de
mirar també com fidelitzam aquesta gent jove que es forma
amb Europa i que ens podrien aportar un plus, però que a més,
hem dotat amb dues places de funcionaris fixos perquè al final,
les reunions són estratègiques amb altres comunitats autònomes
i poder fer un lobby dins Europa. Els convid que, si van a
Brussel·les, passin per l’oficina i també podrien tenir suport des
d'allà per tenir una agenda que vulguin en el marc de
Brussel·les. 

A partir d'aquí, aquest que disposició per a un segon torn
per si volen que faci incidència en algun aspecte.
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LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Estarellas. És el torn de rèplica, pel
Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Suárez per un
temps de cinc minuts. 

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Sí, cinc minuts són molt pocs, però intentaré dir tot el que
vull. Sra. Estarellas, la mà estesa absolutament, em sembla
bona idea el tema de declarar essencial el personal de l’112, i
jo em compromet personalment a fer el possible per ajudar en
la mesura que puguem, no en tengui cap dubte. 

Jo m'estimaria més que deixassin de fer referència al que es
varen trobar, que segur que hi havia coses molt millorables, no
dic que no. La meva intenció és que vegem que fan falta
recursos, Sra. Estarellas, i en això posarem esmenes perquè així
ho puguin fer. I un exemple clar són els plans municipals. Crec
que al final és el que tots desitjam, que les coses surtin. La
nostra feina com a oposició és posar el focus en allò que creim
que és millorable i crec que ha dit moltes coses que estan bé,
com sensibilitzar i tot això, però, com que tenc poc temps, em
dedic a posar el focus en allò que crec que pot millorar.

Polítiques de memòria, efectivament, ho ha dit la Sra.
Ramon, en els pressuposts surten dues partides a dos llocs
diferents i, per tant, el total del pressupost diu que són 834.000
euros i no 755. Vostè diu que les baixades tenen a veure amb
inversions, com que són inversions, hi ha qüestions que, clar,
que no es poden ... com pressupostar, però, com que la
memòria és el que nosaltres tenim com a objectius, o miram,
perquè clar, a mi em sap greu que no estiguin prou ben
actualitzades les memòries, però és que no tenim una altra
manera de mirar-ho. Hi ha més coses que no tenen a veure
només amb inversions. Per tant, jo li deman, per favor, ... miri,
he fet una gràfica molt senzilleta, però és que això és
espectacular, la baixada de Memòria. Clar, podem dir a la gent
que derogar una llei no és important, però això sí que és molt
important. Per tant, li deman també que en aquest sentit mirin
de ..., bé, m'alegr molt que ja hi hagi pressupost per al V Pla de
fosses, en farem seguiment. Esperam que ens doni una mica dec
calendari al respecte i també calendari respecte de la
finalització del IV Pla. 

També volia sabre el tema del Columbari de Palma, de la
reforma, perquè ens pareix important que totes aquelles restes
que són allà puguin tenir l'adequat descans, i també li
demanaria el compromís de fer un acte públic quan això passi,
perquè crec que seria molt, molt important fer-ho. 

Bé, el tema de coordinació, ja ho hem explicat, el tema de
la Unitat acceleradora, li torn a repetir, surt una altra vegada la
memòria. Jo sé ..., perquè ja li hi he dit, jo he estat secretària
general de Presidència i sé el que és fer aquests documents en
el dia a dia i a tots ens vénen ..., però clar, és l'única cosa que
tenim per poder analitzar una mica els pressuposts. Per tant, li
demanaria que poguessin fer una miqueta de feina en això. 

Respecte de coordinació, també hi ha una cosa que em
preocupa, que em preocupa molt, que tendria també després a

veure també amb l'escola aquesta formació de seguretat que té
a veure amb el tema de seguretat.

Bé, en el decret llei de simplificació que avui no s'ha
aprovat, hi ha una esmena de VOX que ens preocupa
moltíssim, que sembla que té a veure amb dotar d'armes, de
noves armes, la possibilitat de noves armes per a la Policia
local. Òbviament, estam absolutament en contra d’armar de
cada vegada més diferents..., sobretot una policia local que és
una policia de proximitat, que hi ha el policia tutor, que hi ha
policia que va a les escoles a fer el tema de circulació viària,
començar a veure armats fins a les celles a la primera línia de
protecció, home, una escopeta, que ja no és una pistola, doncs
jo entenc que fa una impressió que no toca. Però m'agradaria
saber quan pensen desenvolupar-ho reglamentàriament, quan
això s'aprovi -que supòs que no es torbaran-, i també quina
formació es farà per garantir la màxima seguretat a la
ciutadania.

I per acabar, en temes de formació, m'ha agradat molt
escoltar totes les propostes que hi ha de l’EBAP, l’única cosa
és que em preocupa que l’EBAP baixa de pressupost. És clar,
tornam a estar amb aquesta cosa del que diem i del que després
tenim els recursos per fer. I jo, com que venc de la gestió, com
ja li he dit, doncs tenc aquesta mania, (...), molt bé, facem més
formació, entenguem que la formació és bàsica, que hem de
capacitar al màxim tot l’equip de funcionaris que, per altra
banda, i a Presidència hi ha uns funcionaris estupends, però, bé,
no podem baixar el pressupost i dir que farem més coses, no ho
sé, per a mi és un oxímoron, o no sé com dir-ho.

Gràcies per la seva..., bé, farem esmenes amb molt d’afecte,
però...

(Rialles de la intervinent)

..., però farem esmenes.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Suárez. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Ramon, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sra. Consellera,
per intentar resoldre els dubtes, és vera que deu minuts, bé, ja
han vist que jo m'he passat, i intentam en aquelles coses que
consideram més destacables o que volem tenir més informació
per, al capdavall, intentar, com deia la Sra. Suárez, des del
nostre paper d'oposició, intentar millorar en el que consideram
important aquesta tramitació parlamentària dels pressuposts. I,
evidentment, nosaltres també farem esmenes a aquelles
qüestions que considerem que són importants i que, al
capdavall, volen ajudar a millorar també la vida de les
persones.

Jo, per destacar, perquè el temps també és breu, i per no
reiterar-me en les intervencions dels diferents portaveus, hi ha
dues coses que m'agradaria destacar. La primera, que estic
contenta que el director general ja faci feina amb la qüestió de
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les jubilacions, i ja li vàrem dir en el seu moment, també estam
a disposició per al que faci falta, perquè, bé, és una cosa que
ens competeix a tots, perquè d'aquí deu anys no sabem qui
haurà i, possiblement, d'aquí deu anys ja hi haurà hagut dos
governs més, i són qüestions que crec que hem d'intentar
resoldre amb el màxim consens i, a més, evidentment, crec que
és totalment encertat que es faci de la mà dels sindicats, perquè,
al capdavall, ells són també coneixedors de la situació i de com
poder planificar d'una manera correcta i, sobretot, per no
desatendre aquesta atenció ciutadana de la millor manera,
aquestes jubilacions.

I una cosa que crec que..., i quan parlava de la consolidació,
en molts casos, és clar, i n'hem parlat moltes vegades, que és el
tema de la insularitat, i això ens passa factura, que és una
qüestió que també hem d'abordar per part de tots els fronts, ja
sigui des de la competència pròpia o del que toca a la
comunitat, com també reclamar tot el que haguem de reclamar
a l'Estat en aquesta qüestió, perquè, al final, crec que la Sra. Gil
ho deia, els serveis públics són en bona part gràcies als
servidors que tenim, al personal, i sense personal al capdavant
de les conselleries, de les direccions generals, moltes de les
polítiques que voldríem dur a terme seria molt complex i molt
complicat fer-ho.

I la segona, crec que li ha dit: llei de seguretat pública? Sí?
Quan ha dit ràpidament, bé, jo crec que més rigorosament,
sense pressa, i també aquí ens hi trobarà perquè és una qüestió
de país, que sí que és vera que ara potser que hi tinguem més
sensibilitat, per això mateix no hem de deixar decaure aquesta
sensibilitat i posar fil a l'agulla, treballar de manera rigorosa
amb tots els experts possibles, perquè els tècnics, i també els
polítics que estan al capdavant quan hi ha situacions
sobrevingudes, tenguin la certesa i la seguretat d'actuar amb
diligència perquè s'ha fet una feina prèvia a l’hora de poder
activar protocols, plans i tot el que considerin que s'hagi de dur
a terme, perquè dóna seguretat a tothom que està implicat en
una situació que moltes vegades, bé, la complexitat fa que
sigui..., la determinació a l'hora de prendre decisions és molt
important en moments importants.

Així que també crec que estenem la mà i posarem tot el que
faci falta perquè aquesta llei de seguretat pública vagi endavant
i que tots els grups hi posam de la nostra part.

I, si més no, se m'acaba el temps i farem, com he dit, les
aportacions que consideren necessàries per millorar aquests
pressuposts. Repetesc una vegada més: sempre és important
que de cada vegada hi hagi més doblers per garantir uns serveis
públics de qualitat als ciutadans. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sra. Estarellas, per
l'explicació que m'ha donat. M'ha contestat a tot, menys a una

cosa, justament allò de Desokupa, justament, no importa, ja li
torn, ja li torn, justament,...

(Remor de veus)

... Jo voldria, voldria, jo no sé si és possible, jo voldria escoltar
de vostè el compromís que, per part de la Conselleria de
Presidència, responsable de l'Escola Balear d'Administració
Pública, que vostè tindrà cura perquè aquest tipus de formadors
no siguin els qui formin els nostres cossos de seguretat. Sra.
Estarellas, jo voldria un compromís que va més enllà del
pressupostari, perquè vostè pot posar aquí “formació de
policies locals” i..., però sí que m’agradaria escoltar el seu
compromís perquè ens sembla un tema cabdal, cabdal, primer,
que la formació sempre sigui reglada o, com a mínim,
homologable, per l’EBAP, perquè la formació que dona
aquesta gent no és homologable. Açò ho sabem, perquè ja es
fan formacions a fora, a través d'algun sindicat, que espanta la
resta de sindicats i fins i tot la gent pròpia, com he dit avui
matí, però és que resulta que és una formació que després ni
dóna punts, com que no la podran homologar, ni tan sols és
factible des d’allò personal per acumular algun tipus de, bé,
d’expertesa que després sigui puntuable.

Però és que, a més a més, de ver que és un... nosaltres,
almanco, ho consideram un perill. I jo li ho dic avui, malgrat
que hauríem de parlar dels nombres de la formació, però miri,
el quantitatiu és important, però el qualitatiu de vegades és molt
més important que el quantitatiu. Per tant, m'agradaria escoltar,
no ho sé, el seu compromís per tenir cura de tota aquesta
història que es mou.

I he de dir-li també que, des d'Unides Podem, ajudarem en
tot el possible amb aquesta llei, té el meu compromís personal,
que és personal, que no hi ha ningú més; però, aleshores faré el
que pugui, però ha de saber que en el que jo pugui sí que..., bé,
i amb la visió de Menorca, òbviament, que pugui tenir i
l'experiència de vuit anys amb els bombers d’allà, doncs
encantada de poder ajudar.

I sí que li diria, que tampoc no és un tema pressupostari,
parlava vostè dels cossos municipals de protecció civil,
aprofitin el consell insular perquè el format de Menorca sempre
és, bé, -Sra. Coia, és així, no m’ho invent, és clar, la Sra.
Sugrañes ho sap. És a dir, aprofiti el consell insular perquè els
mallorquins quan tornau aquí, i ho diré clarament, -és que és
així, és així-, és a dir, el referent de Menorca no és Mallorca,
d’acord?, llavors, és molt important que tant l’112 com els
cossos municipals de protecció civil estiguin súper ben
coordinats amb l’112, però després tengui en compte el consell
insular, perquè fins i tot a nivell d’inversions els cossos
municipals de seguretat potser no necessiten un cotxe. És a dir,
Sant Lluís, Es Castell i Maó pràcticament són tres municipis
que ara mateix pots anar caminant i no deixes de veure
urbanització. Llavors, potser no necessiten cadascun un cotxe,
cadascun una tenda de campanya. Llavors, fins i tot, des d'un
punt de vista d'eficiència, es deixin coordinar pel consell
insular, encara que ens varen prendre les competències fins i tot
per coordinar, ho facin tot i que sigui de forma oficiosa, seient
a la mateixa taula. 
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L'única cosa que li..., ja veu, no té res a veure amb els
pressuposts, però sí que li dic que crec que, bé, que tots els
menorquins que són aquí, la Sra. Carbonero, el Sr. Borràs, estic
segura que estan d'acord amb jo.

Bé, i ja li dic, compti amb nosaltres per ajudar amb aquesta
llei. 

LA SRA. PRESIDENTA: 

Ha acabat, Sra. Gómez? Sí? Ha acabat?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Ai, perdó, sí.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari
Popular té la paraula la Sra. Gil, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO: 

Gracias, presidenta. A este grupo parlamentario le agrada
escuchar que el presupuesto de la Conselleria de Presidencia y
Administraciones Públicas que ha detallado va a repercutir en
la mejora de los mecanismos de transparencia y control, en
mejorar la prestación y la calidad de los servicios públicos, en
impulsar políticas y acciones para que las Islas sean más
seguras, en dotar de los recursos humanos necesarios y técnicos
para el adecuado desempeño de sus funciones, en estimular la
participación ciudadana, en colaborar con los ayuntamientos y
con el resto de administraciones públicas y en fortalecer las
relaciones con las comunidades de Baleares en el exterior.
Estoy convencida de que los ciudadanos medirán está
conselleria por los resultados y por una buena gestión del
dinero público. 

En definitiva, si con la presentación de los primeros
presupuestos se inició la voluntad de cambio durante 2024, se
ha hecho patente de que han servido para cumplir con la
palabra dada a los ciudadanos de las Islas Baleares, y estamos
convencidos de que con estos segundos presupuestos se seguirá
caminando en este sentido. 

Así que gracias, consellera, gracias a su equipo, y gracias a
todas las personas que día a día hacen posible el cumplimiento
de estos objetivos, y, en, particular, el de mejorar nuestra
integridad, nuestra seguridad y unos servicios públicos por los
que hay que trabajar duro.

Sin duda, estos presupuestos que nos ha presentado, una vez
hayan pasado los trámites parlamentarios y con las aportaciones
de los grupos, darán pasos en este sentido. 

Gracias, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Gil. I per a la contrarèplica, per acabar, té la
paraula la Sra. Consellera. Sra. Estarellas, quan vulgui. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies. Sra. Suárez, m’agrada que sigui vostè
secretària general i que es mirin  aquestes coses de memòria,
que sempre donen de millora. Jo sempre dic que un bon govern
el fa una bona oposició, per tant, agraesc, encara que sembli el
contrari, ser eficaç, jo també he estat secretària general i de
vegades em surt la vena de dir, això no... s’hagués pogut fer
d’una altra manera. És ver que hi havia un (...) i el compromís
de millorar les memòries de cara al pressupost de l’any que ve. 

Bé, vull fer un incís, que m'han corregit, perquè per al tema
dels PEMU hi ha 320.000 euros, que jo he dit 32.000 euros, és
un poquet més.

En tema de Memòria, a la qual m’han fet -com es pot
imaginar- aquest període a plenari múltiples preguntes del
tema, vegem, és que és com a difícil d'explicar, no és que el
pressupost baixi i davalli, és veritat que tenim..., abans hi havia
tota una conselleria dedicada a Memòria, ara és una direcció
general amb un servei de Memòria de luxe, ho he de dir, un
servei de Memòria que va posar en marxa unes polítiques que
en aquells moments no hi havia antecedents, per tant, l'esforç
ha estat considerable i és un luxe tenir-les a l’equip. 

Vegem, nosaltres sempre, des del primer minut, hem seguit
amb totes les polítiques que venien emparades per la Llei de
recuperació de persones desaparegudes i això, que crec que és
la part de la memòria democràtica que més suport ha de tenir,
per la sensibilitat que suposa cap a les famílies, perquè la gent
té dret a saber què ha passat amb els seus i saber on els tenen.
És a dir, en aquest punt crec que mai no hem tengut discussió. 

Per tant, podria repetir el que he repetit a diferents
preguntes, el que passa és que això és un projecte que ha anat
el primer, el segon, el tercer, el quart, el cinquè; és clar, també
a mesura que es fan coses, hi ha més coses fetes, per tant, som
a un altre punt. I amb el columbari vaig explicar a diferents
preguntes que hi havia hagut un problema d’aluminosi i es va
haver de fer una obra, ja la directora general va anar a visitar-lo
fa poc perquè està a punt d’acabar l’obra, i s’han de prendre
decisions, que sempre seran de la mà de les associacions de
memòria en com es col·loquen després..., bé, es va fer (...) dels
cossos i ara, bé, s’han de traslladar. I jo ja li vaig traslladar a la
presidenta de Memòria, Maria Antònia Oliver, que només
faltaria, que el Govern serà a l’acte de trasllat, perquè em
sembla que és de justícia que hi siguem devora. 

Per tant, aquesta part se segueix fent. S’havien aprovat tota
una sèrie d'estudis, en el 2024 es varen pagar estudis. Ara trec,
que ja he firmat la resolució per a les obres dels lots que hi ha
d’haver.

Jo, sincerament, crec, sempre ho dic, de la mà de les
associacions, crec que fem una feina acurada. A Eivissa ja hem
tengut, ja hem fet un conveni també amb el tema del cementiri
d’Eivissa. En tenim un altre amb el tema de Bon Sossec. Bé,
per no estendre’m en tot el que hem fet i hem continuat, s’han
comanat més pedres de la memòria que es posen de la mà
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sempre dels ajuntaments i de les associacions, i amb tot el
respecte de les persones familiars de les víctimes. 

A partir d’aquí, a la baixada de l’EBAP li puc dir que és
que vàrem tenir un problema precisament d’obra, per aquí ve
la gran davallada, que vàrem tenir una reunió amb el batle de
Maó, per les obres del Quarter de Santiago, perquè en aquest
quarter de Maó es fan també unes obres des d'Educació, i
estaven paralitzades, en poques paraules, paralitzades per un
tema d'un recurs. Nosaltres havíem plantejat a veure la
possibilitat de nosaltres començar l’obra per una altra banda,
perquè són dos pisos, per la qual cosa teníem el problema que
hi ha tota una sèrie tècnica de comuns, unes zones comuns.
Havíem plantejat a l'Ajuntament de Maó si començàvem l’obra
només a la planta baixa i, després de molta cosa, sembla que 
Educació ha aconseguit ja d'una vegada resoldre el recurs que
tenia en marxa, i farem l’obra de manera conjunta. 

És aquí que s'havia pressupostat una quantitat important,
perquè la nostra idea ja era tenir licitat i en marxa el projecte
enguany, i no ha pogut ser per ics temes d’aquests que ens
passen a les administracions públiques. 

A partir d’aquí, el tema de les esmenes que ha fet VOX, el
tema de les noves armes i això, bé, nosaltres ja contemplàvem
el tema de les armes com les TASER -bé, jo dic el nom tècnic-,
que no és pròpiament una arma. A partir d'aquí entenc que un
policia tutor no se’n anirà a un institut amb una arma...

(Remor de veus i algunes rialles)

... també que venguin aquí amb una arma. És veritat que també
les situacions de vegades..., a més, sempre, sempre, i això em
va quedar una mica clar, que sempre al final les policies locals
depenen de l’ajuntament i depenen del batle de l’ajuntament, i
és un poc també que dins el seu àmbit es pot regular o no dur
una arma curta, perquè no parl..., una arma curta a un moment
donat, però ja dic, no serà ara que els policies tutors vagin
armats als instituts.

Home, per ventura el que ens hauria de preocupar, ja que
parlam de policies tutors, és que comencen a posar en evidència
que hi ha instituts que els alumnes hi van amb armes. Això
també hauria..., no armes de foc, però sí amb armes de..., amb
ganivetets i amb coses així. Per tant, és veritat que, bé, jo som
molt defensora de la feina del policia tutor i crec que hem fet
una sèrie de programes molt bons, com el de Festes Segures,
vaig poder anar a un taller que varen fer a Alcúdia i el pos en
valor, perquè crec que precisament aquest tipus de programes
i de conscienciació cap a la joventut és el que ens ha de
preveure, diguem, de conductes sexistes, de conductes
violentes. I crec que aquí hi ha el futur i és això, però no podem
deixar de banda que hi ha una certa perillositat que també s'ha
de combatre.

Podem? Bé, no, MÉS, bé, la jubil... jo agraesc molt sempre
el to que té el Grup MÉS i la veritat que sempre pendent de les
aportacions que puguin fer, segurament tenim diferències en
com fer, però amb el que sí estic d'acord és que hem de fer les
coses amb cura i coses que serveixin perquè tenguin
perdurabilitat en el temps, jo crec que en segons quins temes
hem de defugir, de vegades, d'aquesta..., jo no diria com a ego

polític que tenim qualque vegada, per al bé de la ciutadania, i
jo la mà estesa en totes les aportacions que me puguin fer, que
puc assegurar que de tot el que em traslladen m’ho mir amb
molta cura i amb molt d’afecte, també ho he de dir, perquè
sempre he pensat que entre tots som més bons i que les
aportacions... no he pensat mai que la visió que puguem tenir
únicament és la bona, sinó que moltes vegades és millorable. I
agrairé qualsevol esforç en aquest tema.

Vegem, Sra. Gómez, també li agraesc l'actitud, estic segura
que s'ha d'aprofitar el coneixement, vostè ho ha dit un parell de
vegades, vostè ha estat responsable de bombers, ha estat al
consell insular, tenc claríssim que els mallorquins no hem
d’aterrar a Menorca volent, ni a Eivissa, ni crec que hagi estat
mai la intenció per part meva, bé, ara tenim un director que és
d'Eivissa. També he de dir que va bé tenir en els equips gent
que són de la resta d’illes, perquè ens dona un punt de vista
diferent, però jo sempre he tengut clar que nosaltres som no
solo es Madrid nos mata, Mallorca nos mata, és a dir, aquesta
visió sempre hi ha estat dins les Illes i, és clar, tot el que sigui
anar de la mà dels que coneixen les Illes, la realitat de les Illes,
etc. Nosaltres, com dic, amb el consell insular ja hi hagut
reunions, de fet jo vaig aprofitar i va ser just abans,
precisament, de la DANA del 15 d'agost, vaig aprofitar per dir
al consell insular que teníem una reunió de la Comissió de
seguiment de Reserva de la Biosfera, vaig aprofitar per dir:
hem de donar un impuls a unes certes polítiques en tema de
prevenció a les Illes i en vaig parlar amb el seu president. I
després, com dic, el director general té l'encàrrec d’aterrar més
vegades a Menorca i, per suposat, qualsevol aportació...
Després podem compartir si nosaltres diem la centralització de
l'emergència, no se centrali..., però també tenir clar quins
recursos hi ha i com els podem millorar.

En el tema, que ja m’ha fet la pregunta parlamentària avui
de matí, home, a mi m’agradaria que a través de l'escola tot el
que siguin formacions homologades i reglades per l'Escola
Balear, en aquest moment l’EBAP, o per l'escola d’una futura,
molt millor, és a dir, qualsevol formació que puguem fer
nosaltres de manera directa, amb el segell de qualitat de
l'administració, sempre és bona. Però, és clar, vostè m’ha fet tot
un plantejament en base a una persona que ha donat un curs, bé
un curs que no es fa de qualsevol manera, és a dir, per poder fer
aquest curs aquestes empreses estan enregistrades a un registre;
l'any passat no hi va haver cap tipus de problema. Per tant, jo
entenc que el problema va més per a aquesta persona que no
per la formació que pugui fer a un moment donat l'ajuntament
dins la seva autonomia, ja dic amb una empresa reglada per
fer-ho.

Ara, jo li ho puc dir: jo he de respectar totalment
l'autonomia municipal perquè una vegada em demanaran per a
això i una altra vegada em criticaran perquè he intervingut en
una autonomia municipal, però estic totalment d'acord amb tot
el que poguéssim fer, tant de bo!, mitjançant una escola de
seguretat pública, poder ampliar el catàleg que puguem donar
de formació i que totes aquestes tècniques que en aquests
moments demanden els policies, la Policia Nacional, es puguin
fer des de l'escola. Però, a partir d'aquí, no vull criticar
obertament un ajuntament que posa uns doblers per millorar en
unes tècniques que, més aviat, pel que vaig poder esbrinar, que
això sí que ho vaig fer, vaig intentar esbrinar de què anaven les
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tècniques, eren més aviat en contra de l’ús de la violència per
part de les policies en la reducció de persones que en aquest
moment, com li deia, no són persones amb les que pots
dialogar, sinó que són persones que, transitòriament, tenen
qualque tipus de problema. Però, vaja, tot el que puguem fer
des de l’escola, el compromís és fer-ho.

Com sempre, vull agrair, Sra. Gil, el seu suport a l'acció de
govern, que s'agraeix molt, i posar el punt en punts que crec
que també són importants, com l'aposta que es fa per la nova
llei de transparència i de bon govern, que va ser un compromís
també d'intentar millorar i aclarir punts que jo crec que al final
són rendició de comptes cap a la ciutadania.

I bé, tot el tema i l'esforç fem en millores dels itineraris, jo
no n’he parlat, però vull posar en valor l'esforç que s'ha fet des
de la direcció general i l’EBAP per al disseny d'itineraris de
formació i professionalització dels funcionaris, que sembla que
no, però millorar un itinerari en temes de contractació, un
itinerari en tema de secretariat i valorar que tot això fa que els
funcionaris puguin estar més capacitats quan arriben i poder
decidir en què es volen especialitzar dins la funció pública em
sembla que és una bona cosa, així com el projecte de mentoria
que tenim, on els funcionaris que es van jubilant, que seran
molts, però que tenen un gran coneixement, el puguin
transmetre. La veritat és que són coses que, de vegades dic: no
tots són doblers, és vera que tenim un gran capital humà dins la
nostra conselleria, de vegades no tot són doblers, sinó que de
vegades els pressuposts també van acompanyats de persones
que hi dediquen hores i que són capaces d'aportar un puntet a
la funció pública.

Moltes gràcies i, per suposat, esper les seves esmenes als
pressuposts.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Consellera. Una vegada acabat el
debat, volem agrair la seva presència i les seves explicacions,
i la del seu equip.

I, sense més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió. Vagin
amb prudència si es desplacen amb vehicles.

Moltes gràcies i fins demà, a les nou.
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